
 

 

Jihočeská univerzita v Českých Budějovicích 

Pedagogická fakulta 

Katedra tělesné výchovy a sportu 

Bakalářská 

Historie tělesné výchovy a sportu v Písku 
od roku 1968 do současnosti 

Vypracoval: David Chytrý 

Vedoucí práce: Doc. PaeDr. Jan Štumbauer, CSc. 

České Budějovice, 2021 



 

 

University of South Bohemia in České Budějovice 

Faculty of Education 

Department of Sports Studies 

Bachelor 

The History of Physical Education and Sport 
in Písek from 1968 until now 

Author: David Chytrý 

Supervisor: Doc. PaeDr. Jan Štumbauer, CSc. 

České Budějovice, 2021 



 

Bibliografická identifikace 

Název kvalifikační práce: Historie tělesné výchovy a sportu v Písku od roku 1968 do 

současnosti 

Jméno a příjmení autora: David Chytrý 

Studijní obor: BTV - 1 

Pracoviště: Katedra tělesné výchovy a sportu PF JU 

Vedoucí kvalifikační práce: Doc. PaeDr. Jan Štumbauer, CSc. 

Rok obhajoby kvalifikační práce: 2021 

Abstrakt: 

Bakalářská práce pojednává o historii tělesné výchovy a sportu v Písku od roku 1968 do 

současnosti. Práce je rozdělena na dvě hlavní části. První nastiňuje historii píseckého 

Sokola a různých forem organizované tělesné výchovy a ve druhé části je zpracována 

historie jednotlivých sportovních odvětví. Zabývá se především tělovýchovnou 

jednotou Sokol a Spartak, Vojenskou tělovýchovnou jednotou Písek a tělovýchovnou 

jednotou Jiskra. Některé další sportovní organizace vznikly nezávisle na těchto 

jednotách. V práci jsou zařazeny podle jejich důležitosti vzhledem k vývoji sportovního 

dění v Písku. Pozornost je výrazně zaměřena na historii nejúspěšnějších oddílů fotbalu, 

házené, ledního hokeje, tenisu a basketbalu. Práce je výsledkem zpracování rozhovorů 

s pamětníky, novinových článků, kronik města Písek, kronik hokejových oddílů a další 

literatury. 

Klíčová slova: kanoistika, házená, fotbal, výsledky, úspěchy, jednota 



 

Bibliographical identification 

Title of the graduation thesis: The History of Physical Education and Sport in Písek 

from 1968 until now 

Author’s first name and surname: David Chytrý 

Field of study: BTV - 1 

Department: Department of Sports studies 

Supervisor: Doc. PaeDr. Jan Štumbauer, CSc. 

The year of presentation: 2021 

Abstract: 

The bachelor thesis deals with a history Physical Education and Sports in Písek from 

1968 to present. The thesis is divided into two main parts. The first part focuses on 

history of Sokol Písek and other forms of organized Physical Education. The second 

part deals with the history of particular sports section. The main focus is on 

tělovýchovná jednota Sokol, tělovýchovná jednota Spartak, Vojenská tělovýchovná 

jednota and tělovýchovná jednota Jiskra. Some other sports organizations were 

established independently on organizations mentioned before. These organizations 

are included in the thesis according to the importance of the development of Sports 

events. The thesis mainly focuses on the history of the most successful of sports club, 

such as football, ice hockey, tennis and basketball. The Thesis the result of elaboration 

of interviews with contemporary witnesses, newspaper articles, chronicles of the town 

of Písek, chronicles of ice hockey clubs and other printed literature. 

Keywords: Canoeing, Handball, Football, Results, Successes, Unity 



 

Prohlášení 

Prohlašuji, že svoji bakalářskou práci jsem vypracoval/a samostatně pouze 

s použitím pramenů a literatury uvedených v seznamu citované literatury. 

Prohlašuji, že v souladu s § 47b zákona č. 111/1998 Sb. v platném znění 

souhlasím se zveřejněním své bakalářské práce, a to v nezkrácené podobě 

archivovaných fakultou elektronickou cestou ve veřejně přístupné části databáze 

STAG provozované Jihočeskou univerzitou v Českých Budějovicích na jejích 

internetových stránkách, a to se zachováním mého autorského práva k odevzdanému 

textu této bakalářské. Souhlasím dále s tím, aby toutéž elektronickou cestou byly 

v souladu s uvedeným ustanovením zákona č. 111/1998 Sb. zveřejněny posudky 

školitele a oponentů práce i záznam o průběhu a výsledku obhajoby kvalifikační práce. 

Rovněž souhlasím s porovnáním textu mé bakalářské práce s databází kvalifikačních 

prací Theses.cz provozovanou Národním registrem vysokoškolských kvalifikačních prací 

a systémem na odhalování plagiátů. 

Datum. 

Podpis studenta 



 

Poděkování 

Děkuji panu PhDr. Jiřímu Práškovi, Mgr. Miroslavu Janovskému a Jaroslavu 

Zíbovi za poskytnutí materiálu a zapůjčení potřebné literatury. Dále děkuji všem 

ostatním pamětníkům, kteří mi při osobních schůzkách poskytli nesmírně důležité 

informace. Dále také děkuji vedoucímu mé bakalářské práce panu doc. PaeDr. Janu 

Štumbauerovi, CSc. 



 

Obsah  
1 Úvod.................................................................................................................. 6 

2 Metodologie ...................................................................................................... 7 

2.1 Cíl, úkoly, předmět práce ................................................................................... 7 

2.1.1 Cíl práce ...................................................................................................... 7 

2.1.2 Úkoly práce ................................................................................................. 7 

2.1.3 Předmět práce ............................................................................................ 7 

2.2 Metody práce ..................................................................................................... 7 

2.3 Rozbor pramenů a literatury .............................................................................. 8 

3 Historie tělesné výchovy a sportu od roku 1968 do současnosti ........................ 10 

3.1 Nástin historie města Písek .............................................................................. 10 

3.2 Nástin historie píseckého Sokola ..................................................................... 13 

3.2.1 Historie Sokola a různých forem organizované tělesné výchovy ............. 14 

3.3 Historie jednotlivých sportovních odvětví v písku od roku 1968 do současnosti 
  .......................................................................................................................... 18 

3.3.1 Fotbal ........................................................................................................ 18 

3.3.2 Hokej ......................................................................................................... 31 

3.3.3 Házená ...................................................................................................... 39 

3.3.4 Tenis .......................................................................................................... 46 

3.3.5 Basketbal ................................................................................................... 51 

3.3.6 Volejbal ..................................................................................................... 55 

3.3.7 Florbal ....................................................................................................... 57 

3.3.8 Frisbee ....................................................................................................... 58 

3.3.9 Kanoistika .................................................................................................. 59 

3.3.10 Cyklistika ................................................................................................... 63 

3.3.11 Lyžování..................................................................................................... 65 

3.3.12 Horolezectví .............................................................................................. 68 

3.3.13 Turistika..................................................................................................... 69 

3.3.14 Atletika ...................................................................................................... 71 

3.3.15 Plavání ....................................................................................................... 73 

3.3.16 Sportovní gymnastika, aerobik ................................................................. 75 

3.3.17 Úpolové sporty .......................................................................................... 77 

3.3.18 Šerm .......................................................................................................... 80 

3.3.19 Kulturistika ................................................................................................ 82 

3.3.20 Šachy ......................................................................................................... 84 

3.3.21 Stolní tenis ................................................................................................ 86 

3.3.22 Kuželky ...................................................................................................... 88 

3.3.23 Oddíl jezdectví .......................................................................................... 89 

4 Závěr ............................................................................................................... 91 

Prameny a literatura .............................................................................................. 92 

Použité zkratky ...................................................................................................... 94 



6 

1 Úvod 
Bakalářská práce na téma „Historie tělesné výchovy a sportu v Písku od 

roku 1968 do současnosti“ tematicky navazuje na knihu od Otakara Peroutky 100 let 

tělesné výchovy v okrese Písek. Tato monografie popisovala historický vývoj 

jednotlivých sportovních oddílů a Sokola v Písku od jejich počátků do roku 

1968. Sportovní kluby a tělovýchovné jednoty nově vznikaly hlavně po sametové 

revoluci v roce 1989. Díky politickému uvolňování se sport mohl rozvíjet především na 

profesionální úrovni. Většinu informací jsem čerpal z archivu písecké knihovny, 

konkrétně z archivu týdeníku Písecké postřehy. Písecké postřehy zaznamenávají 

veškeré sportovní úspěchy a výsledky sportovních oddílů na Písecku. Jejich 

šéfredaktorem je v současné době Petr Eliáš. Jako sportovní redaktor zde úřaduje 

Václav Kozma a s dokumentací dění ohledně píseckého sportu mu pomáhají pánové 

Ing. Karel Kratochvíle, Jiří Škrle a František Bořánek. 

Téma bakalářské práce jsem si vybral, neboť je mi velmi blízké. Dotýká se mého 

rodného města a mých zájmových aktivit. Největší pozornost je věnována fotbalu, 

hokeji a házené, jelikož jsem všechny tyto sportovní organizace osobně navštěvoval 

a byl určitou dobu jejich součástí. Největší část své sportovní kariéry jsem prožil ve 

sportovním fotbalovém areálu klubu FC Písek, kde jsem začínal. 

 Také jsem věděl, že se při zpracování tématu mohu dozvědět zajímavé 

informace týkající se historie jednotlivých sportovních oddílů. Když jsem se setkal 

s některými osobnostmi píseckého sportu, při vyprávění jejich sportovních a životních 

příběhů mi doslova naskakovala husí kůže. Následně byla práce prostřednictvím 

e-mailu dotyčným osobám zaslána ke kontrole sepsaných údajů. Po jejich lehkých 

připomínkách byl text opraven a následně odsouhlasen. S historickými údaji týkajícími 

se obecné historie města Písek mi významně pomohl ředitel píseckého historického 

muzea PhDr. Jiří Prášek, který mou práci následně taktéž zkontroloval a sepsaná 

fakta odsouhlasil. S korekturou mi pomohla profesorka Mgr. Eva Adamcová, 

profesorka českého a německého jazyka na Gymnáziu Česká v Českých Budějovicích.  
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2 Metodologie 

2.1 Cíl, úkoly, předmět práce 

2.1.1 Cíl práce 

Cílem této bakalářské práce je na základě nasbíraných dostupných informací 

zpracovat historii tělesné výchovy a sportu v Písku od roku 1968 až do současnosti. 

2.1.2 Úkoly práce 

✓ Pomocí obsahové analýzy zpracovat dostupnou literaturu, fotografickou 

dokumentaci, internetové zdroje, novinová periodika a rozhovory s pamětníky. 

✓ Chronologicky zpracovat problematiku historie tělesné výchovy a sportu v Písku od 

roku 1968 až do současnosti. 

✓ Zpracovat problematiku jednotlivých odvětví podle důležitosti jejich zastoupení 

sportu v Písku. 

✓ Zpracovat fotografie a obrázky do příloh. 

2.1.3 Předmět práce 

Předmět práce je z obsahového hlediska zaměřen na organizovanou tělesnou 

výchovu a sport v Písku. Mimo předmět stojí školní výchova a rekreační sport. 

Z hlediska územního jej vymezuje současný katastr města Písek. Z hlediska časového je 

předmět práce zaměřen na období od roku 1968 do současnosti. 

2.2 Metody práce 

Jedná se o standardní historickou práci, která se zabývá vývojem tělesné 

výchovy a sportu v Písku od roku 1968 do současnosti. Při její tvorbě šlo o detailní 

obsahovou analýzu všech dostupných souvztažných zdrojů. V práci byly použity 

standardní historické metody, a to především přímá a progresivní a v určité míře také 

biografická. Metoda přímá proto, že je práce zaměřena na získávání poznatků a faktů, 

přímo z pramenů, v nichž jsou informace obsaženy. Progresivní díky tomu, že sleduje 

a popisuje historické události tak, jak po sobě následovaly. Konkrétně od nejstarších 

k nejnovějším. Biografická metoda je metoda, kde autor popisuje život jiné postavy. 

Vlastní faktografický popis byl, vzhledem ke stanovenému údobí, proveden 

v jednotlivých částech práce vždy synchronním postupem, který nám umožňuje zařadit 

jednotlivé události do dalších podkapitol. V textu jsou uvedeny citace a odkazy dle citační 

normy APA. 
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2.3 Rozbor pramenů a literatury 

Počátky historie jednotlivých sportovních odvětví od jejich založení do roku 

1968 jsou sepsány v publikaci Peroutka, O., Linhart, V., & Zeman, F. (1968). 100 let 

tělesné výchovy v okrese Písek. Vimperk: Československý svaz tělesné výchovy 

a krátkým soupisem těchto událostí začíná každá jednotlivá kapitola bakalářské práce. 

Při zpracování tématu byly použity především tištěné zdroje, kterými byly především 

kroniky města Písek 1968–2021 a kroniky některých sportovních klubů. Dále jsem 

využil schůzek a rozhovorů s pamětníky, tedy primárních zdrojů. Při zpracování 

některých okruhů byly tyto rozhovory k doplnění důležitých dobových informací 

naprosto nezbytné. V kronikách města Písek, vydávaných každoročně, byla totiž data 

zpočátku zaznamenávána velmi stručně. O všeobecné historii města Písek mi poskytl 

důležité informace ředitel píseckého muzea PhDr. Jiří Prášek. 

Historie píseckého fotbalu je velmi podrobně zpracována v publikaci 

Král, L. a FC Písek. 100 let fotbalu nad řekou. Písek, 2010. Tomuto tématu jsem věnoval 

nejvíce pozornosti, jelikož jsem byl dlouhou dobu jeho součástí a některé významné 

milníky jsem osobně zažil. Například jsem byl součástí hlavního týmu FC písek, který 

dokázal v roce 2013 vyhrát divizní soutěž a postoupit zpět do České fotbalové ligy. 

Jediné hokejové kluby se mohou pyšnit dochováním oddílových kronik, konkrétně z let 

1970–2010, ve kterých jsou zaznamenány veškeré publicistické záznamy o historii 

celků VTJ Dukla Písek a IHC Písek. K nasbírání značné části informací o házené v Písku 

posloužil Almanach oddílu házené TJ Sokol Písek vydaný u příležitosti 80. výročí 

založení oddílu házené. Autobiografické dílo Cirmaciu, M. (2020). Makaša. Ze života 

tenisty a kouče Jaroslava Zíba. Chlumec nad Cidlinou: TNM Print podrobně popisuje 

život zmíněného sportovce Jaroslava Zíba a bylo přínosem především při zpracování 

problematiky kolem píseckého tenisu a Tenisového klubu Písek. Počátky historie 

prvního klubu velocipedistů a organizované cyklistiky v Písku jsou zaznamenány 

v publikaci Peroutka, O. (1987). 100 let organizované cyklistiky v Písku. Písek. 

Okresní archiv Písek mi poskytl pravděpodobně největší množství informací 

o píseckém sportovním dění. Zde jsou také zaznamenány veškeré sportovní výsledky 

sportovních oddílů v Písku. V knihovně města Písek jsem zpracoval všechny tištěné 

titulky týdeníku Písecké postřehy, roč. 1. (1992) – roč. 25. (2020), které mi při 

zpracování sekundárních zdrojů velice pomohly. Stručný, ale všeobecný přehled 
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sportovních úspěchů je zaznamenán v tištěné podobě jednotlivých kronik města Písek, 

vydávaných každoročně radnicí města při odboru centra kultury a sportu v Písku, 

1968–2020. 

Jako primární zdroj informací mi sloužily rozhovory s pamětníky a zástupci 

zmíněných sportovních oddílů, kteří mi poskytli jinak těžko dohledatelné informace. 

Jednalo se zejména o PhDr. Jiřího Práška, Ing. Karla Kratochvíle, Mgr. Miroslava 

Janovského, Mgr. Jana Macháčka, Mgr. Petra Pohnána, Jaroslava Zíba, bratry 

Altmanovy, Pavla Dozsu, Pavla Zahrádku, Gabrielu Benešovou, Davida Krejču, Terezu 

Sajtlovou, Milana Kučeru a Karla Procházku. Některé vybrané fotografické přílohy byly 

získány od známých píseckých redaktorů a fotografů pohybujících se v publicistickém 

a zároveň sportovním prostředí v Písku. Především se jednalo o Jiřího Škrle, Václava 

Kozmu, Františka Bořánka a Petra Eliáše. 
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3 Historie tělesné výchovy a sportu od roku 1968 do 
současnosti 

3.1 Nástin historie města Písek 

 
Obrázek 1. Historický pohled na město Písek v 15. století. Soukromý archiv PhDr. Jiřího Práška. 

Město Písek má jméno podle zlatonosného písku v řece Otavě. Přinejmenším 

od dob Keltů se zde z ní rýžovalo zlato a tato činnost byla jedním z důvodů, proč zde 

český král Václav I. založil v první polovině 13. stol. hrad a město. Přes město vedla také 

důležitá obchodní stezka, která spojovala české země s Rakouskem a Bavorskem. 

Budovatelem Písku byl král Přemysl Otakar II., „král železný a zlatý“, jehož stavební huť 

zde kromě hradu vystavěla děkanský kostel, dominikánský klášter, hradby, do nichž 

vedly tři brány, některé domy a také kamenný most přes řeku. Tento most je dnes 

nejstarším stojícím mostem v Čechách a právem je považován za klenot města. 

Město se rozvíjelo díky přízni českých panovníků, čilému obchodu i rýžování 

a později také dobývání zlata v okolních zlatodolech. V roce 1419 Písek dobyli husité 

a ovládali ho až do roku 1452. Patřil tehdy k předním obhájcům kalicha a byl v oněch 

letech v podstatě městskou republikou, která neuznávala žádného panovníka. Na 

počátku 16. století zakoupili písečtí od krále do svého majetku hrad s panstvím, 

k němuž patřily především hluboké okolní lesy. 
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Obrázek 2. Na fotografiích zachycen Starý most, nazývaný také Jelení, který je nejstarším stojícím 
mostem v České republice. K jeho výstavbě došlo ve druhé polovině 14. století. Už v záznamech 
Karla IV. je doloženo, že most byl součástí „Zlaté stezky“, která spojovala baltské oblasti se 
Středomořím. Soukromý archiv PhDr. Jiřího Práška. 

Zbudováním vyššího typu školy byly položeny základy místní vzdělanosti, která 

se později rozvinula v 19. století. Na počátku třicetileté války byl Písek třikrát dobýván 

a pokaždé dobyt. Při třetím dobytí, 30. září 1620, bylo město prakticky zcela zničeno 

a velká část obyvatelstva zahynula. Obnova trvala dlouho. Od počátku 19. století byly 

bourány brány i hradby, město se rozšiřovalo a modernizovalo. Jako první město 

v Čechách si v roce 1887 opatřilo stálé veřejné elektrické osvětlení, dílo českého 

elektrotechnika Františka Křižíka, a později, v roce 1900, také veřejný vodovod. Do 

města byla přivedena železnice a na perifériích vznikaly první výrobní objekty, většinou 

s lehkým průmyslem – továrna na fezy, tabáková továrna a další. Od poloviny 

19. století sílilo v Písku národní hnutí, které bylo korunováno volbou prvního českého 

starosty města Tomáše Šobra, jenž ihned po uvedení do funkce v roce 1866 zavedl 

úřadování na radnici v českém jazyce. Brzy poté začaly vznikat první spolky, a to jak 

kulturní, tak sportovní a také s národnostní tematikou. Objevovaly se nové instituce, 

které Písku dodávaly lesk – městská knihovna, městské muzeum, divadlo, státní 

hřebčinec a další. Ve městě sídlila také silná vojenská posádka. Na konci 19. století byly 

vystavěny první budovy škol, nejen obecných a měšťanských, ale i gymnázium, reálka, 

rolnická či lesnická škola. Město se díky své poloze vymezuje jako místo k rekreaci, 

turistickým návštěvám i klidnému prožití stáří. 
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Veškerý rozvoj přerušila první světová válka. V jejím závěru ovšem došlo 

k nečekané události. Již 14. října 1918, o dva týdny dříve než v jiných městech, byla 

z balkonu písecké radnice vyhlášena samostatná Československá republika. První 

republika přinesla určitou konsolidaci, řadu politických stran a na síle začaly nabývat 

sportovní kroužky a kluby. Vznikla různá sportoviště pro všechny druhy sportů. 

Za okupace byla vyvražděna většina židovské populace a osvobození se Písek dočkal 

6. května 1945. Toho dne večer vjela do města americká armáda, 10. května pak 

dorazila armáda sovětská. 

 
Obrázek 3. Fotografie z roku 1945, kdy přes Velké náměstí v Písku procházela vojska Sovětského 
svazu. Na pravé straně je vidět radnice města Písek. Ve stejných prostorech se také nachází písecké 
historické muzeum. Soukromý archiv PhDr. Jiřího Práška. 

Po válce došlo i v Písku ke změně prvorepublikové politické orientace, 

nastoupila vláda jedné strany, která do Písku přivedla především pletařský průmysl. 

Začaly vznikat další výrobní závody, město se rozšiřovalo výstavbou sídlišť a dosahovalo 

počtu 30 tisíc obyvatel, čímž se stalo třetím největším městem Jihočeského kraje. 

Politika státu byla vedena směrem k velké podpoře sportu a vůbec trávení volného 

času. Došlo k výstavbě dalších sportovišť – tenisových kurtů, fotbalového hřiště, 

plaveckého a zimního stadionu, atletické haly a dalších. Po revoluci v roce 1989 město 

už žel takový rozvoj nezaznamenává. Ovšem mnohé z již vybudovaného se zkvalitňuje, 

opravuje, modernizuje. Kolem města jsou vybudovány silniční obchvaty, na okrajích 

vzniká rozsáhlá průmyslová zóna a město je plné podnikatelských aktivit všeho druhu. 
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Dnešní Písek ale úspěšně navazuje na své tradice – Město v moři lesů, Město škol 

a studentů, Město penzistů, Mekka houslistů.1 

 
Obrázek 4. Pohled na historickou část města Písek z ptačí perspektivy. Fotografie z roku 2017. 
Soukromý archiv PhDr. Jiřího Práška. 

3.2 Nástin historie píseckého Sokola 

Tělovýchovná jednota Sokol vznikla v Písku v roce 1868 a jejím prvním starostou 

se stal Tomáš Šobr, historicky první starosta Písku. Prvním cvičitelem v píseckém 

Sokole byl absolvent filozofické fakulty Josef Oštádal, který současně působil jako učitel 

tělocviku na Gymnáziu v Písku. Dne 22. května 1895 byl položen základní kámen nové 

sokolovny v Písku. Vše zafinancovalo městské zastupitelstvo, Česká spořitelna 

a z menší části sami občané. Starostou byl v roce 1897 zvolen Dr. F. Bláha a náčelníkem 

J. Voráček. Další renovací prošla v roce 1927 tělocvična, která byla rozšířena o jevištní 

prostor. Bylo zde navěšeno také veškeré potřebné cvičitelské náčiní.2 

Po skončení druhé světové války byla nově zrekonstruována výstavní galerie 

a v roce 1971 byl areál značně rozšířen. Vyrostla zde nová antuková hřiště a nafukovací 

sportovní hala. Prvním starostou Sokola po obnovení členství v ČOS byl v roce 

1991 zvolen Tomáš Zajíček. Do jeho funkce byl v roce 1993 zvolen Antonín Beníšek 

a jeho místostarostou se stal Dušan Smrž. Začátkem července roku 1994 se v Praze 

konal VII. sokolský slet, kterého se zúčastnilo 149 píseckých sokolů. O rok později byl 

na valné hromadě jako nový starosta zvolen Zdeněk Pokorný. Při volbách v roce 

2004 byl do čela jednoty zvolen Milan Kučera společně se Zdeňkem Pokorným a o rok 

později už měl Sokol 1 610 registrovaných členů, což z něj činilo největší sokolskou 

 
1 Z pamětí PhDr. Jiřího Práška. 
2 Peroutka, O. a kolektiv. 100 let tělesné výchovy v okrese Písek. Vimperk: Československý svaz tělesné 
výchovy, 1968. s. 25–30. 
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obec v rámci Jihočeské župy a třetí nejpočetnější z celé republiky. Smutná zpráva přišla 

5. září o rok později, kdy zemřel dlouholetý funkcionář, předseda a starosta Sokola 

Písek Zdeněk Pokorný. Jeho pozici místopředsedy převzal Zdeněk Janda.3 

 
Obrázek 5. Na fotografii vlevo historicky první starosta města a sokolské jednoty Písek Tomáš Šobr. 
(*21. 9. 1813 v Písku †7. 3. 1883 na epidemii černých neštovic), uprostřed historicky první sál 
„U Radášů“, kde proběhlo první sokolské cvičení v Písku, vpravo sokolovna těsně před dokončením 
v roce 1896. Kniha Historie Tělesné výchovy a sportu v okrese Písek 1868–1968. 

 
Obrázek 6. Na fotografii vlevo hlavní budova sokolovny před rekonstrukcí v roce 1992, vpravo po 
rekonstrukci v roce 1995. Soukromý archiv PhDr. Jiřího Práška. 

3.2.1 Historie Sokola a různých forem organizované tělesné výchovy  

Po druhé světové válce došlo k významnému rozvoji tělesné výchovy v Písku 

a Sokol v té době pořádal první výlety a pobyty v přírodě, například na Šumavě. 

Následným sloučením tělovýchovných jednot Slovan a Jiskra Písek v roce 1956 vznikla 

TJ Jitex Písek, při které se postupně začal tvořit silný odbor základní tělesné výchovy. 

Tento odbor byl pokračovatelem jednoty Sokol po jejím zrušení v roce 1952. V řadách 

ZTV působila většina zkušených cvičitelů právě ze Sokola a především díky jejich 

aktivitě se v Písku tělesná výchova udržovala stále na slušné úrovni. 

 
3 Kronika města Písek 1968–2006. 
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V Písku se v roce 1970 pořádaly oslavy v rámci tělesné výchovy, kde 

mládežnické oddíly předvedly některá skupinová cvičení. Většina cvičenců byla z řad 

dobrovolníků, jelikož politická situace nebyla pro Sokol příznivá. Řada funkcionářů 

a činovníků se od účasti distancovala, protože se báli politických vlivů tehdejšího 

politického systému. Dokonce byla tento rok zrušena spartakiáda, která se měla konat 

na městském stadionu Dukly. V roce 1974 změnila jednota název na ZRTV – Základní 

a rekreační tělesná výchova. Společně s odborem turistiky v jednotě působilo také 

11 sportovních oddílů. Mezi největší patřily oddíly fotbalu a hokeje. Na stadionu Dukly 

se další obecní spartakiáda konala až v roce 1980. Té se účastnilo 5 200 cvičenců, kteří 

předváděli celkem 14 pohybových skladeb.4 

 
Obrázek 7. Fotografie sokolů z oslav v rámci tělesné výchovy v roce 1970. Skupina cvičila choreografii 
s názvem „Pro rodiče a děti“. Soukromý archiv PhDr. Jiřího Práška.  

Odbor ZRTV měl v té době 650 členů a jeho předsedou byl Zdeněk Janda, který 

zároveň vykonával funkci starosty celé Jeronýmovy župy. Pod vedením nejspíše 

nejaktivnějšího předsedy Sokola Z. Jandy se organizovaly různé pohybové zájezdové 

kurzy. Mezi nejoblíbenější patřily sedmidenní lyžařský pohyb na horách v Krkonoších, 

na Šumavě, dvoutýdenní tábor pro děti ve Varvažově nebo příležitostní lyžařské zájezdy 

na jeden den do rakouských Alp. Následně v roce 1989 evidujeme přechod písecké 

jednoty zpět do ČSOS – Československá obec sokolská, později ČOS – Česká obec 

sokolslá. Díky aktivní činnosti bývalých cvičitelů a činovníků Sokola byl přechod klidný 

a neznamenali jsme žádné výraznější problémy, ani co se týče partnerských nebo 

sportovních vztahů spojených s problematikou tehdejšího politického režimu.5 

 
4 Almanach k 20. výročí založení Sokola v Písku, 1989. s. 3–5. 
5 Kronika města Písek 1968–1991. 



16 

Konečně od roku 1991 můžeme registrovat první úspěchy píseckých cvičenců 

také v soutěžích všestrannosti. Úspěšná byla především dorostenecká družstva. 

V oblastních závodech ve všestrannosti pořádaných ČOS se mezi ženami umístily 

nejlépe Petra Matošková na 1. místě, Lenka Žáková na 2. místě a v mužské kategorii na 

2. místě Libor Janda. Všichni závodníci si jako odměnu od České obce sokolské 

vysloužili jako odměnu sedmidenní pobyt v Paříži. Oddíl všestrannosti registroval v roce 

1995 ve svých řadách 1 339 cvičenců a v roce 2000 uspořádal historicky první ročník 

charitativní akce Běh Terryho Foxe, při kterém se na boj proti rakovině vybralo 

29 451 Kč. O rok později měl premiéru závod Zátavský triatlon, který byl vždy přístupný 

pro širokou veřejnost a který se pořádá dodnes. Závod je také řazen do série 

Jihočeského poháru. Téhož roku byl oddíl pověřen pořadatelstvím župních regionálních 

závodů, kde se závodilo v kategoriích žactva i dorostu. Ve skupině mladších žákyň se na 

1. místě umístily Adéla Štěpánová, Pavla Brodacká, Kristýna Šebková a Adriana 

Lindaurová. V závodech staršího dorostu úřadovali Gabriela Markvartová, 

Jitka Bočková a chlapci Martin Matura a Jiří Holan. O dva roky později se v Písku opět 

konalo regionální župní mistrovství smíšených družstev mladšího žactva ve 

všestrannosti. Mistrovství ovládli Tereza Kabátková a Tomáš Vrbka.6  

 
Obrázek 8. Vlevo juniorské družstvo mladšího žactva v roce 2003 vedené zkušeným triem Zdeněk 
Janda, Irena Cendelínová a Kamila Zahrádková, vpravo stejné družstvo. Fotografie z přeboru 
ČOS 2003 v Praze. Kronika města Písek 2003. 

Oddíl všestrannosti registroval v roce 2005 ve svých řadách celkem 1 610 členů, 

což znamenalo nejvíce v rámci Jihočeské župy a třetí nejpočetnější ze všech ČOS z celé 

republiky. O rok později ve smíšených přeborech ČOS mladších žáků dosáhli nejlepších 

výsledků Jan Štěpán, Jindřich Kropáček a Zdeněk Polák. J. Štěpán se umístil na 1. místě 

 
6 Ročenka sokolské župy Jeronýmovy. Písek. 2002. s. 11–12. 
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v kategorii jednotlivců, kde vyhrál všechny ze tří dílčích disciplín. Za ženy byla 

nejúspěšnější Gabriela Markvartová.7 Následující rok si na závodech ČOS smíšených 

družstev opět vedli nejlépe J. Štěpán, J. Kropáček a Z. Polák. Prvenství obhájil 

v kategorii jednotlivců z loňského roku J. Štěpán. Dále ve stejné kategorii ovládl 

všechny tři soutěžní disciplíny. V témže roce byla v Písku poprvé pořádána soutěž 

SletGym, kde se soutěžilo v akrobacii a skocích na trampolíně. Nově vytvořené 

družstvo Sokola nad 16 let soutěž vyhrálo.8 

Obrázek 9. Fotografie ze soutěže SletGym 2007. Vlevo starší žáci při skladbě „Trampolínky“, vpravo 
ženy se skladbou „To všechno přines čas“. Soukromý archiv Václava Kozmy. 

V rámci projektu Cesta z nudy pořádá oddíl všestrannosti různé akce s cílem 

rozpohybovat celé město. Hlavním cílem je ukázat mladým lidem, jak se dá zdravě, 

rozumně a aktivně trávit svůj vlastní volný čas. Mezi hlavní aktivity patří například 

různé pohybové workshopy, florbalový kemp nebo sjíždění klidných i divokých toků 

našich i zahraničních řek. Mezi nejoblíbenější patřil sjezd horního toku Otavy nebo 

rakouské divoké řeky Salzy.9 

Na přeboru ČOS v roce 2017 si sokolíci vybojovali hned 11 zlatých medailí. 

Mladší žáci byli nejlepší v soutěži družstev. Mezi jednotlivci vyhrál ve šplhu Antonín 

Hašek. Za starší žákyně byla zlatá v plavání Andrea Matošková, mezi dorostenci 

Kateřina Suková a Jan Suk. Dorostenec Marek Matoška přivezl zlatou medaili 

z gymnastiky a atletiky a celkově obsadil 1. místo. Nejúspěšnějším mezi muži byl Martin 

Matura, který měl stejný úspěch jako M. Matoška.10 

 
7 Ročenka sokolské župy Jeronýmovy. Písek. 2006. s. 12–15. 
8 Ročenka sokolské župy Jeronýmovy. Písek. 2011. s. 2–8. 
9 Písecké postřehy 2014. č. 21, roč. XXIII, s. 5. 
10 Kronika města Písek 2017. 
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Obrázek 10. Fotografie z oblastního sokolského sletu, který se konal v rámci oslav 150 let založení 
tělovýchovné jednoty Sokol. Tento slet sloužil jako příprava na XVI. Všesokolský slet 2018 v Edenu. 
Soukromý archiv Václava Kozmy. 

3.3 Historie jednotlivých sportovních odvětví v písku od roku 1968 
do současnosti 

3.3.1 Fotbal 

První zmínky o fotbale v Písku registrujeme přibližně v roce 1910. Téhož roku se 

uskutečnilo historicky první meziměstské utkání, ve kterém se utkal první fotbalový 

amatérský klub SK Písek proti svému budoucímu velkému rivalovi, soupeři ze Strakonic. 

Zápas se uskutečnil na vojenském cvičišti v Purkraticích. V Písku vznikly během 

dvacátých let další dva fotbalové kluby – AFK Rudá hvězda Písek, pozdější Dukla Písek, 

a SK Viktorie Písek. Za SK Viktorie Písek hráli hlavní roli mladí studenti. Postupem času 

se klub SK Viktorie Písek dostal pod hlavičku SK Union Písek, který se zabýval především 

lehkou atletikou. Jako další vznikl v roce 1931 oddíl DSK Písek, který se skládal z řad 

mladých dělníků. Následně vlivem okupace byla družstva SK Union Písek a DSK Písek 

nucena spojit své síly a vznikl ČAFK – Český atletický fotbalový klub. O dva roky později 

vznikl trampský fotbalový klub – TC Orinoko. Výsledkem sloučení oddílů ČAFK, 

TC Orinoko a SK Písek roku 1941 byl ČASK Písek – Český amatérský sportovní klub Písek, 

později TJ Spartak Písek. 

 
Obrázek 11. Čtyři ze znaků klubů, které v historii písecké kopané zanechaly největší stopy. Král, L. a FC 
Písek. 100 let fotbalu nad řekou. 
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Mimo tuto linii se vyvíjel fotbal také na vojenské frontě, konkrétně v Písku 

zhruba od roku 1945. Do Písku bylo přeřazeno vojenské družstvo Dukly Plzeň a roku 

1956 vznikl vojenský fotbalový oddíl VTJ Dukla Písek. Od roku 1953 nesl oddíl název 

TJ Spartak Písek.11 

 
Obrázek 12. Na fotografii jsou hráči historicky prvního založeného fotbalové klubu v Písku – SK Písek. 
V dresech jsou oblečeni Hlídek, Skolek, Chramosta, Taussig, Janda, Veselý, brankář Ptáček, Smotlacha, 
Kohn, Hermach. Král, L. a FC Písek. 100 let fotbalu nad řekou. 

Po roce 1968 byla situace v píseckém fotbale celkem uspokojivá. Postupně 

docházelo k rozvolnění mezinárodních vztahů a TJ Spartak Písek uspořádal několik 

zájezdů na přátelské zápasy do Horního Rakouska. Oddíl hrál Jihočeskou župu 

fotbalovou, později pojmenovanou Krajský přebor. 

 
Obrázek 13. Hráči Spartaku v roce 1969 na letním soustředění v Solné komoře u rakouského jezera 
Ebensee. Uprostřed horní řady můžeme poznat brankáře Šmerdu. Osobní archiv Jaroslava Šmerdy. 

 
11 Peroutka O a kolektiv. 100 let tělesné výchovy v okrese Písek. Vimperk: Československý svaz tělesné 
výchovy, 1968. s. 81–86. 
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Cílem oddílu TJ Spartak Písek byl postup do divizní soutěže. Vedení klubu v té 

době zaslalo všem hráčům dopisy týkající se jejich povinností v rámci klubu. Následně 

bylo rozhodnuto, že proběhne zimní soustředění, kde se mělo trénovat třífázově 

a k tomu se měla probírat hlavně teorie. Zahrnuty zde byly i politické přednášky 

s výklady pravidel. Za postup byla slíbena odměna 500 Kčs. Hráčům bylo týmovým 

doktorem dokonce navrženo stržení prémií 50–100 Kčs za porušení životosprávy před 

zápasem. Oddíl TJ Spartak Písek důležitou sezónu zvládl a následně jej čekala vysněná 

účast v divizní soutěži. Oddíl opustil hlavní trenér Jaroš a na jeho místo nastoupil 

tehdejší dlouholetý pracovník s mládeží Vincenc Dubay. Hlavní mužstvo mělo 

v 70. letech kolísavé výsledky. Mezi opory týmu patřili brankář Šmerda, Havlín, Jezl 

a Ciboch. 

Řadu úspěšných let v divizi opět vystřídala účast v krajském přeboru, odkud se 

Písek vždy nelehce dostával zpět. Lepší časy přišly v polovině sezóny 1986–1987. 

Trenérem se stal ve 34 letech zatím nezkušený Jaroslav Řeřicha. Řada starších hráčů 

skončila a nastoupila omladina v podobě čerstvých sil z dorostu. O rok později vyhráli 

starší dorostenci II. ligu, a čekala je účast v nejvyšší dorostenecké lize. V první lize se 

příliš neohřáli a za rok následoval sestup. 

 
Obrázek 14. Na obrázku vlevo registrační průkaz stále aktivního člena Spartaku Jaroslava Řeřichy, 
který působil v Písku nejdřív jako hráč, později jako mladý trenér. Nyní je trenérem mladších přípravek 
FC Písek. Vpravo úspěšný dorostenecký tým z roku 1988, který slavil postup do I. ligy dorostu. Jeho 
trenérem byl právě J. Řeřicha, na obrázku stojící první zprava. Soukromý archiv Jaroslava Řeřichy. 

V roce 1986 zaznamenal Písek fotbalovou slavnost. Na přátelský zápas přijelo 

do Písku mužstvo internacionálů Sparty Praha. Tento zápas byl vyvrcholením oslav 

sedmdesátých narozenin píseckého odchovance Jana Říhy, jehož kvality se později 

projevily i v prvoligovém týmu AC Sparta a na reprezentační úrovni. 
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Obrázek 15. Na prvním snímku odchovanec a jeden z nejlepších fotbalistů v historii Písku – Jan Říha. 
Uprostřed s trenérem pražské Bohemians Tomášem Pospíchalem, vpravo zahajuje Josef Bican 
slavnostní přátelské utkání proti Spartě Praha. Král, L. a FC Písek. 100 let fotbalu nad řekou. 

Na podzim roku 1992 bylo rozhodnuto, že vojenská služba se zkrátí na 

12 měsíců a vojenský fotbal byl tím pádem ohrožený. Jelikož klub neměl dostatek 

hráčů pro dokončení sezóny, přistoupilo se k jedinému možnému řešení, ke 

sjednocení. Hlavní výhodou spojení bylo zachování divizní soutěže pro fotbal v Písku, 

protože Spartaku hrozil opět pád do krajského přeboru. Nově vzniklý oddíl vystupoval 

pod názvem FC VTJ Jitex Písek. Sloučené družstvo se skládalo z 25 hráčů vykonávajících 

prezenční vojenskou službu a 8 civilistů. Tím pádem měl oddíl dostatek hráčů pro 

vytvoření „B“ týmu. Trenérem hlavního mužstva zůstal kouč bývalého oddílu VTJ Dukla 

Písek, Jiří Antoš. Dne 14. června 1997 došlo k další významné události v rámci 

organizace klubu. Tým opustili poslední vojenští příslušníci a klub se od té chvíle mohl 

představovat pod hlavičkou FC Písek. První trenérské duo vytvořili Vladislav Rambous 

s Jaroslavem Ptáčkem.12 

Větší vzrušení přišlo v roce 2002, kdy se celý sportovní areál důsledkem povodní 

ocitl kompletně pod vodou. Voda zničila úplně vše a škody se vyšplhaly do milionů 

korun.13 

Začátek soutěže byl posunut až na konec srpna. Následně se v sezóně nedařilo 

ani po výsledkové stránce. Vše vyvrcholilo dvě kola před koncem soutěže, kdy do Písku 

přijel bojovat o postup do ČMFL pražský SK Břevnov. Ke konci zápasu došlo na hřišti ke 

druhé sporné situaci a rozhodčí odpískal druhý pokutový kop nařízený proti domácímu 

mužstvu. V tu chvíli na hřiště vtrhlo asi patnáct domácích fanoušků a hlavního sudího 

neváhali napadnout. Zápas byl následně ukončen pro inzultaci rozhodčího a FC Písek 

 
12 Král, L. a FC Písek. 100 let fotbalu nad řekou. s. 12–71. 
13 Písecké postřehy 2002. č. 27, roč. XI, s. 10. 
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čekaly sankce nejen po finanční stránce. Došlo k odebrání bodů českým fotbalovým 

svazem a klub se posunul o soutěž níž do krajského přeboru.14 

FC Písek v krajském přeboru nezahálel a hned další rok si zaslouženě vykopal 

cestu zpět do divize. Tým vedl delší dobu trenér Rostislav Grossmann, avšak v nové 

sezóně ho vystřídal trenér Jaroslav Voříšek.15 

 
Obrázek 16. Na fotografii hlavní mužstvo FC Písek na jaře v sezóně 2003–2004. Horní řada – Vierer, 
Hegenbart, Rajtroral, Píchlík, Sleza Mich., Souhrada. Prostřední řada – Vedoucí mužstva Hegenbart, 
předseda klubu Mrkos, Poláček, Brož, Janoš, Levora, masér Rejlek, trenér Grossmann. Sedící – Sleza 
Mir., Lis, Holan, Nousek, Polášek, Zach. Týdeník písecké postřehy. 

V létě roku 2004 přivítal Písek hosty z Quataru, kteří zde absolvovali herní 

soustředění, přičemž se jednalo hlavně o mládežnické kategorie. Jeden přátelský zápas 

s mládežnickým týmem Quataru si zahrál i tým složený z trenérů působících v FC Písek. 

Celý rok Písek okupoval poslední příčky divizní tabulky. Konečné 15. místo znamenalo 

opět sestup do krajského přeboru.16 

Za zmínku stojí datum 7. ledna 2006. Toho dne proběhlo slavnostní otevření 

nového hřiště s umělým travnatým povrchem. Do té doby hráči absolvovali zimní části 

sezóny na hřišti se škvárovým povrchem, což byla pro hráče vždy velká výzva. Nikomu 

nebylo příjemné dostávat zasekané kamínky škváry z kůže ještě 5 let po zápase. 

Od té doby se stal Písek hostitelem velkého množství zimních turnajů a zajímavých 

přátelských zápasů. V rámci rekonstrukce stadionu došlo také k přestavbě tehdejší 

 
14 Písecké postřehy 2003. č. 18, roč. XII, s. 20. 
15 Král, L. a FC Písek. 100 let fotbalu nad řekou. s. 57. 
16 Písecké postřehy 2004. č. 35, roč. XIII, s. 14. 
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studentské ubytovny přímo u hřiště. Vyrostl zde tříhvězdičkový hotel, který je hojně 

využíván hlavně turisty nebo ubytovanými hráči, kteří zde absolvují většinou 

mládežnické soustředění. Hotel dnes často využívají prvoligové celky jako SK Slavia 

Praha nebo FK Viktoria Plzeň.17 

 
Obrázek 17. Na obrázku vlevo je pohled na hlavní vchod do hotelu Otava Arena, vpravo pohled na 
tento hotel z ptačí perspektivy. Soukromý archiv Františka Bořánka. 

 
Obrázek 18. Fotografie vlevo ze slavnostního otevření nového hřiště s umělým povrchem za asistence 
tehdejšího starosty města Písek Luboše Průši, vpravo pohled na hřiště s umělým povrchem a umělým 
osvětlením. Vlevo týdeník Písecké postřehy, vpravo soukromý archiv autora. 

Další úspěch přišel až v sezóně 2007–2008 pod taktovkou trenéra Zdeňka 

Staroby. Nový kouč přinesl do plachet opravdu svěží vítr. Letní příprava byla tvrdá 

a klub měl vysoké ambice. Umístění hlavního týmu na 4. místě sice nebylo postupové, 

ale šance stále přetrvávala. Týmy, které se umístily v tabulce nad FC Písek, neměly buď 

postupové ambice, nebo nebyly finančně způsobilé absolvovat vyšší soutěž ČFL, bývalá 

ČMFL. Postup Písku nakonec přenechal klub SK Viktoria Jirny.18 

 
17 Písecké postřehy 2006. č. 2, roč. XV, s. 15. 
18 Písecké postřehy 2009. č. 5, roč. XXVIII, s. 19. 
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Následující rok si ve třetí lize FC Písek vedl velmi dobře a celou sezónu si držel 

maximálně 2. místo. Předposlední zápas na Motorletu Praha však znamenal konec 

šancím na postup do druhé nejvyšší soutěže a konečné 3. místo. I přesto můžeme tuto 

sezónu považovat za jednu z nejúspěšnějších v historii klubu.19 

 
Obrázek 19. Fotografie hlavního mužstva z podzimu 2008, kterému se splnil sen o postupu do České 
fotbalové ligy. Horní řada – Zušťák, Malý, Píchlík, Hegenbart, Kuchař, Holan, Pšenička, Kosobud, Zach. 
Prostřední řada – masér Rejlek, Pastyrik, Legdan, Kubiš, Trantina, Červenka, Šácha ml., Puchmajer, 
vedoucí týmu Václavík, fyzioterapeut Smola. Sedící – Kučera, předseda klubu Šácha st., hlavní trenér 
Zdeněk Staroba, místopředseda klubu Nousek, asistent trenéra Tupý, sekretář týmu Hrdlička, 
Poplštein. Týdeník písecké postřehy. 

Ambice do sezóny 2009–2010 byla II. liga. Písek se začal velmi pečlivě věnovat 

práci s mládeží. Hlavním cílem nového trenéra Karla Musila bylo dávat šanci mladým 

talentovaným hráčům a zvládnout ČFL bez větších problémů. Úvod roku se vydařil 

a v prvním zápase Písek porazil rezervu pražské Slavie 2:1.20 Do konce podzimu ovšem 

stačili ještě sedmkrát prohrát a jednou remízovat, což znamenalo 5. místo a téměř 

nulové šance na postup do druhé nejvyšší soutěže. Konec sezóny nevyšel podle 

očekávání a po ostudných výkonech se tým umístil až na 6. místě. 

 
19 Písecké postřehy 2009. č. 21, roč. XXVIII, s. 21. 
20 Písecké postřehy 2010. č. 37, roč. XXIX, s. 19. 
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Obrázek 20. Na fotografii Vlevo Zdeněk Staroba, který stál za historicky prvním postupem z divize do 
ČFL. Ve svojí fotbalové kariéře si zahrál za prvoligovou FK Příbram, kde působil následně jako správce. 
V posledních letech stál za historickým postupem při celku TJ Sokol Čížová do divize a následně také 
do ČFL. Čížová je vesnice ležící 5 km od Písku. Vpravo Karel Musil přebral trenérskou taktovku těsně 
po něm a s ním i skvěle pracující kádr. Jeho první působení nebylo příznivé a po krátké chvíli jej 
nahradil Zbyněk Busta. Ovšem po jeho návratu do sezóny 2013–2014 se mu s týmem podařilo 
postoupit zpět do ČFL.  Soukromý archiv Václava Kozmy. 

První část nové sezóny nebyla vůbec úspěšná, mužstvo se ocitlo na dně tabulky 

a ještě před koncem podzimní části přišly nucené změny. Tým opustil trenér K. Musil 

a na jeho místo přišel pražský Zbyněk Busta. Nový lodivod si do týmu přivedl řadu 

nových hráčů hlavně z Prahy, kteří dostávali šance před píseckými odchovanci 

a mladíky.21 

 
Obrázek 21. Na fotografii vlevo hlavní mužstvo při zahájení zimní přípravy sezóny 2010–2011 pod 
taktovkou Z. Busty stojícího uprostřed, vpravo pohled do kabiny těsně před zahájením letní sezóny. 
Zleva – Marek, Komárek, Kosobud, Pastyrik a Malý. Vlevo soukromý archiv Václava Kozmy. Vpravo 
týdeník Písecké postřehy. 

 
21 Písecké postřehy 2011. č. 3, roč. XX, s. 20. 
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Změna ovšem kýžené ovoce nepřinesla a do konce první poloviny sezóny v roce 

2012 se týmu nepodařilo získat ani bod. Nastal velký jarní boj o záchranu zachování 

ČFL v Písku. Urputné boje trvaly až do posledního kola, kdy se domácím podařilo 

porazit svého souseda ze spodní části tabulky Kladno s výsledkem 1:0. Posledním 

vítězným zápasem se s týmem rozloučil trenér Z. Busta a jeho funkci převzal dlouholetý 

asistent na lavičce Písku Jaroslav Kostka.22 

Trenér J. Kostka měl s mužstvem své plány, a sice pracovat s mladými hráči 

a odchovanci klubu, kteří měli dostat premiérově šanci ve třetí nejvyšší fotbalové lize. 

Z hlavního týmu se na poslední chvíli před začátkem soutěže stala farma prvoligového 

celku 1. FK Příbram a rázem bylo vše jinak. Bohužel tým nepodával výsledky 

odpovídající prvoligovým kvalitám v podobě pomocníků z Příbrami a v polovině roku 

jim patřilo předposlední místo. Trenéra J. Kostku nahradil Alexandr Fečo, který se měl 

postarat o zázrak. Nakonec se i přes veškerou snahu podařilo vybojovat předposlední 

místo, což znamenalo sestup do divize, se kterou měli písečtí bohatou zkušenost.23 

 
Obrázek 22. Před zahájením každé sezóny přivítá tým do sezóny vedení klubu společně s trenéry. 
Vlevo fotografie z prosince roku 2012. Zleva sekretář Jaroslav Hrdlička, trenér Alexandr Fečo, vedoucí 
týmu Pavel Mádl a nakonec vždy vysmátý masér a kustod Stanislav „Štány“ Rejlek, který působí 
u hlavního týmu už přes 20 let. Vpravo trojice mladíků čekajících na svoji příležitost v ČFL – David 
Chytrý, Roman Zahrádka a Martin Motejzík. Týdeník Písecké postřehy. 

Lepší časy měly přijít s příchodem staronového trenéra Karla Musila, jenž měl 

před dvěma lety stejný úkol, se kterým se tehdy úspěšně popasoval.24  

 
22 Písecké postřehy 2011. č. 18, roč. XX, s. 20. 
23 Písecké postřehy 2012. č. 5, roč. XXI, s. 23. 
24 Písecké postřehy 2012. č. 40, roč. XXI, s. 23. 
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V roce 2013 se Písek po první polovině soutěže držel těsně za prvním 

Benešovem a postupové vyhlídky zpět do ČFL byly na dosah. Karel Musil byl nucen 

kvůli svému zdravotnímu stavu odstoupit z pozice lodivoda a na jeho místo přišel 

velezkušený exligový trenér Jindřich Dejmal. Pod jeho vedením podávali hráči 

přesvědčivé výkony až do konce sezóny a z druhého místa zaslouženě postoupili zpět 

do ČFL.25 

 
Obrázek 23. Fotografie úspěšného mužstva, kterému se v roce 2013 podařilo postoupit zpět do 
ČFL, kterou hraje FC Písek dodnes. Horní řada zleva – Satrapa, Šlehofer, Rosůlek, Voráček, Basaraba, 
Chytrý, Varyš. Prostřední řada zleva – trenér brankařů Mikšíček, Fedorkiv, Nohava, Stoszek, Kunc, 
Zahrádka, Sajtl, Klíma, Šťastný. Sedící zleva – vedoucí mužstva Mádl, Zušťák, Kalášek, trenér Dejmal, 
asistent trenéra Nousek, Kubiš, Holub, masér Rejlek. Soukromý archiv autora. 

Na trenérském postu se od roku 2014 na delší dobu usadil mladý trenér Ondřej 

Prášil, který měl předávat své cenné zkušenosti nasbírané z první ligy, kde jako hráč 

oblékal dresy pražské Bohemians a Viktorie Žižkov. Vzhledem ke svému věku měl ke 

svým svěřencům blíže než kterýkoliv trenér, který doposud v Písku působil. Především 

díky vzájemnému porozumění mezi trenérem Prášilem a jeho svěřenci se tým ustálil 

a dodnes je součástí ČFL.26 První rok mladého trenéra nebyla rozhodně procházka 

růžovým sadem a v průběhu sezóny se tým nacházel spíše v sestupových vodách.27  

 
25 Písecké postřehy 2013. č. 36, roč. XXII, s. 24. 
26 Písecké postřehy 2014. č. 7, roč. XXIII, s. 23. 
27 Písecké postřehy 2014. č. 17, roč. XXIII, s. 24. 
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Při posledním zápase na hřišti Admiry Praha se mohli radovat, když jim 

záchranu ve třetí nejvyšší fotbalové lize zajistil jediným gólem v utkání 

českobudějovický rodák Martin Held.28 

Svůj poslední třetiligový zápas kariéry odehrál v posledním kole sezóny za Písek 

dlouholetý kanonýr Jan Zušťák, který za svou kariéru nastřílel za hlavní tým FC Písek 

přes 100 gólů.29  

 
Obrázek 24. Na fotografii vlevo Jan Zušťák při oslavách ukončení své bohaté fotbalové kariéry, vpravo 
Jan Zušťák se svým synem a otcem, který patřil též mezi skutečné kanonýry. Do fotbalového nebe Jan 
Zušťák st. odešel 20. ledna 2020 ve věku 75 let. Svá fotbalová léta strávil hlavně ve Strakonicích, kde 
dlouhou řadu let působil i jeho syn. Soukromý archiv Václava Kozmy. 

Podobná sezóna se opakovala za rok, už bez O. Prášila, který přijal nabídku na 

post asistenta trenéra od druholigového fotbalového klubu Hradce Králové, kde 

momentálně sbírá nové ligové zkušenosti. Post hlavního trenéra v Písku převzal opět 

Rostislav Grossmann, který doposud působil řadu let jako trenér hlavního 

dorosteneckého týmu.30 Písek dokončil sezónu na 8. místě a Rostislav Grossmann splnil 

to, co se od něj očekávalo. Převzal mladý tým, jehož převážná většina hráčů prošla 

juniorskými kategoriemi právě Grossmannovýma rukama.31 

 
28 Písecké postřehy 2015. č. 35, roč. XXIV, s. 23. 
29 Písecké postřehy 2011. č. 25, roč. XX, s. 22. 
30 Písecké postřehy 2018. č. 11, roč. XXVII, s. 23. 
31 Písecké postřehy 2018. č. 34, roč. XXVII, s. 25. 
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Obrázek 25. Jindřich Dejmal vpravo převzal mužstvo po Karlu Musilovi v době, kdy Písek postupoval 
zpět do ČFL. Musilovu misi úspěšně dokončil a po roce jej nahradil ambiciózní Ondřej Prášil, na 
fotografii vpravo. Jindřich Dejmal má za sebou bohatou kariéru prvoligového fotbalového trenéra. 
Působil na lavičkách klubů SK Č. Budějovice, SK Slavia Praha, FK Drnovice a FK Jablonec. Soukromý 
archiv Václava Kozmy. 

Krátce po zahájení sezóny 2018–2019 opět přišly změny. Tým převzal na postu 

trenéra Milan Nousek ml., který asistoval na lavičce Písku už O. Prášilovi.32 Pro dalšího 

mladého trenéra to byla premiérová sezóna v roli hlavního trenéra a obrovská výzva 

v životě. Po nelehké sezóně mužstvo bojovalo o záchranu až do posledního kola. Proti 

celku SK Zápy dokázal Písek vyhrát 2:0 a pojistil si účast v ČFL na další rok.33 

Podobné výkony podává Písek i v letošní sezóně. I když jim bylo v důsledku 

koronavirové epidemie 5 zápasů odloženo, drží si po polovině soutěže klidný střed 

tabulky. Mezi opory posledních dvou let patří především Tomáš Valenta, zkušený 

Antonín Presl a v brance písecký odchovanec Jan Satrapa, který si v posledním roce 

dokázal poradit proti rezervám prvoligových týmů SK Slavia Praha, FK Viktoria Plzeň 

i AC Sparta Praha.34 

 
32 Písecké postřehy 2019. č. 20, roč. XXVIII, s. 25. 
33 Písecké postřehy 2019. č. 30, roč. XXVIII, s. 26. 
34 Písecké postřehy 2019. č. 48, roč. XXVIII, s. 23. 
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Obrázek 26. Na fotografii hlavní mužstvo FC Písek v roce 2019 Horní řada zleva – Held J., Vacovský, 
Presl, Pinc, Vávra, Held M., Benetka. Prostřední řada zleva – Hrachovec, Holý, Kulík, Vojtíšek, Ric, 
Januška, Hanzlík. Spodní řada zleva – Varyš, fyzioterapeutka Sajtlová, Milec, trenér Nousek M. ml., 
Voráček, vedoucí mužstva Grobár, Hajdušek. Soukromý archiv Václava Kozmy.  

 
Obrázek 27. Na fotografii vlevo radující se opory píseckého fotbalu, zleva David Kubiš, dlouholetý 
matador, který si ve své kariéře zahrál 2. ligu v Prachaticích, bratři Martin a Jakub Heldové a Tomáš 
Valenta. Held M. nyní působí také jako fyzioterapeut a kondiční trenér u prvoligového týmu 
SK Dynamo Č. Budějovice, vpravo písecký odchovanec a dlouholetá opora v bráně FC Písek Jan 
Satrapa. Soukromý archiv Václava Kozmy.  
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3.3.2 Hokej 

Písecký hokej je mezi místními velmi populární a jeho kořeny sahají až do roku 

1917. V zimě roku 1922 sehráli hokejisté svůj první přátelský zápas ve Strakonicích 

proti domácímu celku, který byl v té době mistrem republiky v bandy hokeji a v roce 

1923 podal klub SK Písek přihlášku do Svazu kanadského hockeye. Svaz přihlášku přijal 

pod podmínkou, že místo bandy hokeje se v Písku bude reprezentovat hokej 

kanadský.35 Na hokejové scéně se v roce 1953 objevil vojenský tým Dukla Písek, který 

byl sestaven převážně z vojáků a fotbalistů. V roce 1966 se oddíl SK Písek dostal pod 

taktovku Jitexu.36 

 
Obrázek 28. Na fotografii vlevo pohled na rybník Beran, kde se nacházel první hokejový stadion 
v Písku. Fotografie z roku 2019. Stadion na rybníku Beran neměl na celém českém venkově 
konkurenta. Stadion zahrnoval šatny o čtyřech místnostech, elektrické osvětlení, rozhlasovou kabinu 
a místnost pro možné zahřátí a občerstvení se. Nacházela se zde i stupňovitá hlediště a celková 
investice se odhaduje kolem 40 000 Kč. Vlevo soukromý archiv autora, vpravo soukromý archiv Karla 
Procházky. 

 
Obrázek 29. Velký okamžik pro hokejisty nastal v roce 1954, kdy stadion na rybníku Beran dosluhoval 

a v prostoru u řeky Otavy poblíž výstaviště vyrostl nový hokejový stadion. K jeho úplnému dokončení 
a zastřešení došlo až v roce 1965. Práce na zastřešování můžeme vidět na fotografii vpravo. 
Na zastřešení se podíleli především členové horolezeckého oddílu HOP. Soukromý archiv Karla 
Procházky. 

 
35 Peroutka, O. a kolektiv. 100 let tělesné výchovy v okrese Písek. Vimperk: Československý svaz tělesné 
výchovy, 1968. s. 68–70. 
36 Peroutka, O. 60 let hokeje v Písku. Písek, 1984. s. 24. 
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Vojenský oddíl Dukla Písek vedl trenér Zdeněk Fiala, který se svými svěřenci 

soupeřil s českobudějovickým Motorem o postup do nejvyšší soutěže v rámci 

Československa. Rozhodující souboj prohrála Dukla na svém ledě v poměru 

1:8. Naproti tomu družstvo TJ Jitex Písek se zachraňovalo celou sezónu o soutěž níže. 

Do přípravné části nové sezóny nechal pesimistický trenér Z. Fiala přivést hned 

27 nových tváří. Nakonec Dukla Písek obsadila 13. místo, těsně za Milevskem. Tím 

pádem se v soutěži Národní hokejové ligy udržela obě jihočeská mužstva. 

 
Obrázek 30. Na fotografiích můžeme vidět část týmu Dukly pohromadě při jiné činnosti než jako hráče 

na ledě. Na prvním snímku hokejový útočník Maar, uprostřed hráči – Široký, Bačina, Reiner, Maar, 
Grigar a Horký, vpravo hráč Grigar. Kronika Dukly Písek a TJ Jitex Písek 1970–1978. 

Sezónu 1972–1973 obohatilo NHL svojí účastí také družstvo TJ Jitex Písek, ve 

které nastupovalo společně s Duklou Písek. Tento ročník nebyl úspěšný ani pro jeden 

z píseckých týmů. Oddíl TJ Jitex Písek měl mužstvo tvořené převážně z dorostenců 

a skončil na předposledním, 15. místě. Oddíl Dukla Písek se umístil na 11. místě 

a nadcházející rok se oba celky utkaly o soutěž níž ve II. NHL. Do nové sezóny vstupoval 

vojenský oddíl pod novým názvem – VTJ Písek a úspěšně se zachránil až v posledním 

kole. TJ Jitex Písek na tom byl o poznání lépe. Po umístění na 1. místě opět usilovali 

o postup do I. NHL, bohužel neúspěšně. Na jaře 1980 se konal první ročník píseckého 

turnaje Slovenského národního povstání, který ovládl tým Zvolenu.37 

 
37 Kronika Dukly Písek a TJ Jitex Písek 1970–1978. 
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Obrázek 31. Fotografie ze slavnostního předávání ocenění vítězi poháru SNP, hostům ze Zvolenu. 

Vlevo cenu za nejlepšího obránce přebírá hráč tehdejšího Gotwaldova, dnešního Zlína. Ocenění mu 
předává předseda MÚ v Písku Stanislav Volf a předseda oddílů ledního hokeje Dukly „B“ Stanislav 
Horák. Vpravo fotografie všech zástupců zúčastněných týmů 1. ročníku poháru SNP na jaře v roce 
1980. Kronika Dukly Písek a TJ Jitex Písek 1978–1984. 

Sezóna 1980–1981 měla v NHL opět dva účastníky. Vojenský oddíl vedl trenér 

Václav Červený společně s následným trenérem národního týmu Slavomírem Lenerem 

a oba celky si v sezóně vedly průměrně. 

 
Obrázek 32. Na fotografii vlevo dlouholetý trenér Dukly „B“ Václav Červený, kterému v té době dělal 

asistenta nynější šéftrenér Českého svazu ledního hokeje, manažer české hokejové reprezentace a její 
bývalý trenér Slavomír Lener, na fotografii vpravo. Vlevo kronika VTJ Písek a TJ Jitex Písek 1978–1984, 
vpravo internetový zdroj. 

Díky reorganizacím soutěží se v roce 1984 oba celky rozloučily s I. NHL a od 

nového roku startovaly opět ve znovuzřízené II. NHL. Tento rok zůstal v Písku poprvé 

i putovní pohár turnaje SNP, který ovládli hokejisté VTJ Písek. TJ Jitex Písek prohrál 

všechny zápasy a skončil poslední. 
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Osmdesátá léta celkově nepřinesla do píseckého hokeje mnoho vzrušení a oddíl 

TJ Jitex Písek hrál dokonce krajský přebor. Výhledy na postup z krajského přeboru se 

téměř vyplnily v roce 1986. Mužstvo vyhrálo soutěž s náskokem 15 bodů a v kvalifikaci 

si poradilo s Novým Městem nad Metují. Radost z postupu jim sebral tentokrát soupeř 

z Mělníka, který písecké porazil na domácím ledě 8:2, a kvůli lepšímu vzájemnému 

skóre Písek neuspěl. VTJ Písek prožil tradiční sezónu v II. NHL, kde se i bez problémů 

udržel. Za VTJ Písek v té době nastupovali budoucí čeští reprezentanti Roman Turek 

a Radek Bělohlav.38 

 
Obrázek 33. Na fotografiích bývalý reprezentační brankář Roman Turek (*21. 5. 1970 ve Strakonicích). 

Píseckou branku za tým Dukly Písek „B“ hájil, když zde trávil svá vojenská léta. V roce 1988 se dostal 
do reprezentačního výběru a 2 roky nato se dostal do draftu v NHL do týmu Minesota North Stars. 
V roce 1994 byl účastníkem olympiády v Lillehammeru. Řadu medailí si přivezl i z MS. Výhra trofeje 
Stanley Cup s týmem Dalas Stars v roce 1998 byla vyvrcholením jeho brankářské kariéry a v roce 
2010 odešel spokojený do hokejového důchodu. Vlevo Kronika Dukly Písek a VTJ Písek 1984–1990, další 
dva obrázky z internetových zdrojů. 

Do sezóny 1990–1991 vstupoval pouze jeden oddíl píseckého zástupce v hokeji. 

Obě družstva ukončila nesmiřitelnou rivalitu a důsledkem problémů civilního klubu 

a dozvuků sametové revoluce došlo ke sjednocení. Po reorganizaci soutěží byl VTJ Jitex 

Písek zařazen do I. národní ligy, bývalá I. NHL. Sezóna byla pro klub úspěšná, i když se 

tým umístil na posledním místě. Vzhledem k ekonomickým problémům celku Šumavan 

Vimperk, který nemohl do nadcházející sezóny I. NL přihlásit svůj tým, převzal jeho 

místo v soutěži VTJ Jitex Písek. Další rok byl opět neúspěšný a klub čekal sestup do 

II. NL společně s Milevskem. 

Písecký hokej opustili v roce 1994 dva hlavní sponzoři, armáda a Jitex – bývalý 

národní podnik, který se zabýval výrobou textilií. Písek musel postupně shánět nové 

mecenáše a především díky usilovné práci činovníků klubu Jana Slivky a Jana Slabého 

se podařilo klub ustálit a na konci sezóny se mohl slavit postup do I. ligy ČR, bývalé 

 
38 Kronika TJ Jitex Písek a VTJ Písek 1978–1990. 
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I. národní ligy. Strůjci úspěchu byli také trenér Miroslav Šperl a jeho asistent 

Václav Šrámek.39 

 
Obrázek 34. Na fotografiích Milan Mazanec, který v Písku strávil svá nejlepší hokejová léta a chvíli si 

zahrál i nejvyšší hokejovou soutěž za České Budějovice. Jako trenér působil v Rakousku a Německu. 
Jeho syn Marek Mazanec nyní nastupuje jako brankář v NHL za tým Nashvill Predators. Na fotografii 
vlevo jako trenér na lavičce šumperských Draků, vpravo Milan Mazanec a trenér Miroslav Šperl při 
zahájení letní suché přípravy na novou sezónu v roce 1994. Vlevo soukromý archiv Františka Bořánka, 
vpravo kronika IHC Písek 1990–1994. 

V sezóně 1995–1996 zastupovala tým většina hráčů do jednadvaceti let a pod 

novým názvem IHC Písek si vedli velmi dobře. V základní sestavě nastupovalo až deset 

mladých talentů píseckého hokeje. Jedním z nich byl Aleš Krátoška, který později vyhrál 

Extraligu v dresu HC Slavie Praha a zahrál si i na mistrovství světa ve Finsku v roce 

2003. V jednom zápase proti Havířovu dokázal ze 7 gólů Písku vstřelit šest a na jeden 

přihrát. Od další sezóny se hrálo bez play off a do baráže o extraligu postupovali pouze 

dva nejlépe umístěné celky I. DZ ligy, mezi lety 1993–1997 označované I. liga ČR. 

Od roku 1999 vedl tým IHC Písek trenér Ladislav Kolda s asistentem M. Šperlem. 

Ve vydařené sezóně zářili za Písek jména Jeslínek, Kašpařík nebo Mazanec. Písek se 

dostal až do čtvrtfinále play off v bojích o extraligu, kde narazil na tým z Rosic. Hrálo se 

na tři vítězná utkání. Písek dokazoval své kvality a vyhrál v poměru 3:1 na zápasy. 

Konečné naděje utnula Jihlava, které zhruba před dvaceti lety dělal oddíl VTJ Dukla 

Písek rezervní tým. Jihlava vyhrála jasně 3:0 na zápasy.40 

 
39 Kronika VTJ Jitex Písek 1990–1994. 
40 Kronika IHC Písek 1994–2000. 
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Obrázek 35. Na fotografii vlevo Ladislav Kolda, trenér „A“ mužstva v letech 1997–1999, vpravo 

zakončuje do skoro prázdné opavské branky, písecká ikona ledního hokeje tehdejší doby Pavel Hejl. 
Kronika IHC Písek 1995–2000. 

Neštěstí se odehrálo roku 2002, kdy celý areál zasáhly ničivé povodně a Písek 

musel odehrát několik zápasů v azylu v sousedních Strakonicích a v Milevsku. Naštěstí 

velká voda nenapáchala až tolik škody, vzala s sebou pouze část tribuny ke stání, 

a písečtí se tak mohli vcelku brzy vrátit na svůj domácí led.41 

Výhledy do nové sezóny I. ČP ligy, mezi lety 1997–2000 nazývané I. DZ liga, byly 

optimistické a trenéři pomýšleli dokonce na postup do extraligy. Tým vedlo zkušené 

trio Šperl, Slabý a Rambous, z nichž hlavní slovo měl vždy dlouholetý trenér M. Šperl. 

Písek v následující sezóně poprvé vyhrál až ve dvanáctém kole na domácím ledě a od 

čtrnáctého kola se na trenérském postu objevil jeho bývalý hráč a kapitán 

Milan Mazanec. Ten skončil s aktivní kariérou právě před probíhající sezónou. Písek 

sice párkrát zabodoval, ale výkony stačily pouze na poslední místo tabulky. Naštěstí 

s přehledem zvládl skupinu v baráži o udržení. 

 
41 Písecké postřehy 2002. č. 27, roč. XI, s. 10. 
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V další sezóně byl po 34. kole odvolán trenér M. Mazanec a nahradil ho 

odhodlaný Jindřich Setikovský. Klubu se ani přes obměnu trenérů nedařilo a obsadil 

poslední příčku stejně jako v předchozím soutěžním ročníku. Bohužel tentokrát už 

nebyl úspěšný ani boj o záchranu a tým IHC Písek po jedenácti letech opustil druhou 

nejvyšší hokejovou soutěž. Trenér J. Setikovský na sebe vzal vinu za sestup a trenérský 

post po sezóně opustil.42 

Staronovými trenéry se stali pánové M. Šperl a K. Slabý. První sezónu se Písek 

snažil odčinit ostudu a dostal se až do baráže o postup zpět do druhé nejvyšší soutěže. 

Ve skupině bohužel neuspěli a skončili poslední. Tím pádem postup přenechali 

Prostějovu a Havlíčkovu Brodu.43 Cíle se naplnily v sezóně 2009–2010, kdy se Písek 

dokázal na chvíli vrátit do I. LH ČR, mezi léty 2000–2003 nazývané I. ČP liga. Dále nesla 

soutěž od roku 2015 název WSM liga a od roku 2018 dodnes nese název Chance liga. 

Pod vedením trenéra Rudolfa Suchánka vyhrál Písek hned prvních 10 zápasů v sezóně 

a podobným způsobem také sezónu zakončil. V závěrečných bojích hlavní části sezóny 

porazil Jindřichův Hradec a po úspěšně absolvované baráži o postup proti Litoměřicím, 

Lovosicím a Valašskému Meziříčí se mohlo slavit.44 

 
Obrázek 36. Vlevo na fotografii trenér Rudolf Suchánek, který stál za vysněným postupem zpět mezi 

prvoligovou elitu v roce 2010, vpravo vítězný tým téhož roku. Soukromý archiv Františka Bořánka. 

O soutěž výš se Písku nedařilo a po neúspěšné sezóně opět sestoupil do 

druhé ligy, třetí nejvyšší hokejové soutěže v rámci ČR. Nakonec se poštěstilo a Písek 

získal licenci pro I. ligu od klubu z Vrchlabí. Následující sezónu hráli hokejisté pod 

novým názvem IHC Komterm Písek.45 

 
42 Písecké postřehy 2008. č. 42, roč. XVII, s. 16. 
43 Kronika IHC Písek 2001–2005. 
44 Kronika IHC Písek 2006–2010. 
45 Písecké postřehy 2011. č. 45, roč. XX, s. 26. 
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Mužstvo mělo slibně rozjetou sezónu, než v posledním zápase nezvládlo porazit 

soupeře z Chomutova a nakonec jej čekaly boje o záchranu. Další problém začal mít 

klub z hlediska financí. S dlouholetým partnerem, energetickým dodavatelem 

Komterm, převládaly špatné vztahy a situace ohledně sponzoringu byla více než 

nejasná.46 Výsledkem bylo, že se klub roku 2013 dostal do insolvence a čekal jej sestup 

až do krajského přeboru. Další rok se klub dostal úspěšně zpět do II. ligy pod 

vedením svého bývalého kapitána M. Mazance.47 Hlavní tým vede od roku 

2017 velezkušený bývalý reprezentační hráč Jan Kudrna, který v Písku působil jako hráč 

dlouhá léta. Nyní se II. liga hraje v Písku pod názvem IHC Králové Písek.48 

První rok ve II. lize pod novým trenérem se Písek dostal do předkola bojů 

o postup, kde bohužel nestačil na Havlíčkův Brod v poměru 0:2 na zápasy. Další rok si 

hráči zahráli osmifinále play off, ale hned v úvodu nestačili na tým HC Kobra Praha 

v poměru 2:4 na zápasy.49 V další sezóně se IHC Písek se umístil na posledním místě 

tabulky. Ve skupině o udržení II. ligy se ovšem s nikým neutkal. Tým z Mostu předčasně 

ze soutěže odstoupil a o sestupujícím bylo jasno.50 V poslední sezóně v roce 2020 se 

IHC Králové Písek umístil předposlední a tím pádem se stal jediným týmem, který se 

neúčastnil ani bojů postup ani o sestup.51 

 
Obrázek 37. Fotografie dvou rozdílných momentů, kdy vlevo si jsou hráči vědomi, že jejich klub čeká 

insolvence a že právě skončil jejich poslední zápas v I. Lize, vpravo o rok později radost z ovládnutí 
krajského přeboru a postupu do II. ligy. Soukromý archiv Františka Bořánka. 

 
46 Písecké postřehy 2012. č. 22, roč. XXI, s. 24. 
47 Písecké postřehy 2014. č. 17, roč. XXIII, s. 25. 
48 Písecké postřehy 2017. č. 30, roč. XXVI, s. 18. 
49 Písecké postřehy 2018. č. 28, roč. XXV, s. 25. 
50 Písecké postřehy 2017. č. 33, roč. XXVI, s. 26. 
51 Písecké postřehy 2019. č. 28, roč. XXVIII, s. 27. 



39 

3.3.3 Házená 

První oddíl házené v Písku TJ Jitex Písek vznikl při Sokole v roce 1950 a o pět let 

později byl založen vojenský oddíl VTJ Dukla Písek. Oba oddíly nastupovaly v soutěži 

krajského přeboru a díky reorganizaci soutěží se od roku 1968 v Písku hrála divize. 

V první sezóně se družstvo TJ Jitex Písek umístilo na 6. místě. Následující rok soutěž 

vyhráli a s přehledem postoupili do II. ligy. Vzhledem k nevyhovujícím podmínkám, 

konkrétně kvůli výstavbě nové sportovní haly za sokolovnou, bylo družstvo nuceno 

odehrát domácí zápasy na hřišti oddílu VTJ Dukly Písek. Tyto skutečnosti měly za 

následek pouhé roční působení ve II. lize. Po této sezóně se s týmem rozloučil trenér 

Jaroslav Žďánský st., který strávil celých 16 let na házenkářském hřišti v Písku také jako 

hráč. Během následujících dvou let bylo zkolaudováno hřiště za sokolovnou, kde hráči 

TJ Jitex Písek hráli své domácí zápasy. Společně s družstvem Soběslavi byl klub zařazen 

do moravské skupiny divize. Významnou posilou byl tehdejší reprezentant Raník 

z Baníku Karviná.52 

 
Obrázek 38. Vítězné mužstvo divize v roce 1970. Almanach tělocvičné jednoty Sokol Písek Házená. 

Divizní soutěže byly následující rok administrativním zásahem zrušeny 

a celostátně existovala pouze I. a II. liga. Vzhledem k nedostatku hráčů bylo družstvo 

Sokola posilováno o hostující hráče z řad vojáků, kteří se nevešli do sestavy VTJ Dukly 

Písek. Většina hráčů kariéry zanechala kvůli rodinným důvodům. Hlavně díky 

obětavosti samotných hráčů a funkcionářů družstvo stále existovalo a nezapomínalo se 

také na výchovu mladých házenkářů. Po vítězství v krajském přeboru v roce 

 
52 Peroutka, O. a kolektiv. 100 let tělesné výchovy v okrese Písek. Vimperk: Československý svaz tělesné 
výchovy, 1968. s. 154–155. 
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1977 hráli dorostenci I. ligu, kde se utkali s pražskými týmy Dukly, Vršovic, Slávie, 

Bohemians, Aritmy nebo Sparty. Mladí házenkáři TJ Jitex Písek nebyli příliš úspěšní 

a v soutěži vydrželi pouze jednu sezónu. Další účast je čekala až v roce 1981. Další dvě 

následující sezóny vyhráli krajský přebor také muži TJ Jitex Písek. Ani v jednom 

z případů neměli štěstí a v kvalifikaci o II. ligu neuspěli. Postoupit do celostátní ligy se 

jim podařilo až v roce 1984.53 

 
Obrázek 39. Dorostenecké družstvo z roku 1985 a fotografie z jejich premiérové sezóny v I. lize. Zleva 
stojící – vedoucí mužstva Hubal st., Hubal P., Šimko, Mařík T., Choura, Rutta, Reissinger, Hynouš, 
trenér Žďánský. Klečící – Novák, Petřík, Pňáček, Hesoun, Hosnédl, Šlajs. Almanach tělocvičné jednoty 
Sokol Písek Házená. 

Někteří hráči vítězstvím II. ligy dorostu završili úspěšnou éru dorosteneckého 

působení v týmu TJ Jitex Písek a museli narukovat na vojnu do týmů Dukly. Byli mezi 

nimi – Pechek, Mařík L., Koreš a další. Sokol musel družstvo doplnit hráči z rezervního 

mužstva. V Písku se hrála druhá dorostenecká liga až do roku 1987. Další sezónu odešel 

z trenérské pozice František Lučan, který zde ve funkci působil 15 let. 

Úspěšná byla pro muže TJ Jitex Písek až sezóna 1986–1987, kdy krajský přebor 

vyhráli. V kvalifikaci obsadili 2. místo a v Písku se po šestnácti letech hrála II. liga. 

O postup se postarali hráči Češka, Batysta, Suchan, Mařík L., Grigel, Keclík, Koreš 

a další. Trenérem byl Jan Modlík, který následující sezónu vedl družstva dorostenců. 

Novým trenérem se stal Ing. J. Žďánský ml. Další sezóna úspěšná nebyla. Dospělý tým 

skončil na 8. místě a druholigovou účast zachránili až v posledním zápase remízou 

s Třeboní. 

 
53 Almanach tělocvičné jednoty Sokol Písek Házená. Písek. 2000. s. 3–4. 
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Rozhodující byla sezóna 1991–1992, kdy družstvo pod hlavičkou TJ Sokol Písek 

pod vedením trenéra Duška vyhrálo s náskokem pěti bodů celou soutěž a písecká 

házená se poprvé v historii mohla těšit na I. Národní ligu. Bohužel další rok došlo 

k reorganizaci soutěží a jediný házenkářský oddíl v Písku hrál opět II. ligu. Dospělým 

házenkářům Sokola se v roce 1995 nezadařilo, skončili předposlední a po dlouhých 

31 letech následoval pád z II. ligy. Zatímco ženám se dařilo, mužská házená se na pár 

let odmlčela.54 

 
Obrázek 40. Druholigoví mistři z roku 1991 a následně noví účastníci první ligy stojící zleva – Hubal, 
Vovesný, Hosnédl, Rutta, keclík, Baumruk, Ťupa Koreš, trenér Dušek, MUDr. Hejna. Klečící – trenér 
Žďánský Smolík, Mařík, Vařenka, Češka, Šlajs, Mareš, Mikšátko. Almanach tělocvičné jednoty Sokol 
Písek Házená. 

Dlouholetým trenérem dorostenců TJ Sokol Písek byl Tomáš Mařík a jako 

historický se zapsal rok 2004, kdy dorostenci vyhráli dorosteneckou ligu a na 

MČR skončili bronzoví. Sestava mistrovského týmu – Kotrba, Patera, Kajtman, Wolf, 

Marek, Zeman, Kysučan, Zbíral a další.55 Hned v následující sezóně se tým umístil na 

posledním místě a čekala jej baráž proti HC Plzeň. Dvojzápas Písečtí dorostenci zvládli 

celkově v poměru 60:49 a udrželi si tak prvoligovou účast.56 

Za zmínku stojí až sezóna 2010–2011, kdy se muži naposledy objevili ve 

druhé házenkářské lize. Tehdy se umístili na 7. místě, které by jim zajistilo účast 

v soutěži i následující rok.57  

 
54 Almanach tělocvičné jednoty Sokol Písek Házená. Písek. 2000. s. 5–26. 
55 Písecké postřehy 2005. č. 2, roč. XIV, s. 17. 
56 Písecké postřehy 2006. č. 12, roč. XV, s. 17. 
57 Písecké postřehy 2009. č. 46, roč. XVIII, s. 19. 
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Bohužel zájem o házenou v Písku pomalu utichl. Mužská házená se v Písku nikdy 

nedostala na úroveň jako u oddílu žen a za posledních deset let neregistrujeme 

výraznější úspěchy píseckých házenkářů. Muži i dorostenci hrají nyní krajský přebor 

a žádný z píseckých celků momentálně nemá vyšší ambice.58 

 
Obrázek 41. Dne 11. 8. 2019 přišla smutná zpráva, když jsme se dozvěděli, že nás navždy opustil 
dlouholetý funkcionář a předseda klubu, skvělý lékař a veselý člověk MUDr. Rudolf Žaba. Soukromý 
archiv Františka Bořánka. 

Úspěchy ženského oddílu házené jsou zaznamenány od roku 1996. Ženy si 

v této sezóně vedly o poznání lépe než muži. Družstvo sehrané již z mladých 

juniorských let ovládlo kvalifikaci o II. ligu a ženy mohly slavit historický postup. 

Za ženský výběr nastupovala Čechová, Mrzenová, Žofková a další.59 Jejich trenérem byl 

Josef Keclík, který zažil s píseckými házenkářkami jejich nejvýznamnější úspěchy.60 

Do historie se zapsal dok 2002, kdy ženy dokázaly postoupit do nevyšší 

házenkářské ligy. Téhož roku si mladší dorostenky přivezly z evropského Poháru mistrů 

ve Švédsku bronzové medaile.61 Dospělé družstvo žen se v roce 2004 umístilo na 

3. místě v lize a byl mu nabídnut postup do WHIL, mezinárodní soutěže, kterou hrálo 

šest nejlepších týmu z České republiky a Slovenska. Bohužel klub nezískal potřebné 

finanční prostředky, sponzoři se nenašli, a tak se soutěže účastnit nemohl. 

Po kvalitní sezóně se do reprezentačního výběru dostaly následující dvojce – z juniorek 

Kupková a Keclíková, z dorostenek Luzumová a Stellnerová a z družstva kadetek 

 
58 Písecké postřehy 2009. č. 46, roč. XVIII, s. 19. 
59 Almanach tělocvičné jednoty Sokol Písek Házená. Písek. 2000. s. 24. 
60 Písecké postřehy 2001. č. 25, roč. X, s. 19. 
61 Písecké postřehy 2002. č. 31, roč. XI, s. 16. 
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Borovská a Wágnerová.62 Vysněný postup do WHIL (Interligy) přišel o dva roky 

později, kdy se ženám podařilo vyhrát I. ligu a slavil se další historický moment 

v dějinách házené v Písku. Kateřina Keclíková získala ocenění Nejlepší sportovec roku 

na Písecku za rok 2007, a dokonce se schylovalo k jejímu zahraničnímu přestupu do 

Španělska.63 

 
Obrázek 42. Rekonstrukce obloukové haly proběhla v roce 2008. Vše se uskutečnilo od července do 
října v roce 2008. Soukromý archiv Jiřího Škrleho. 

Přestavbou prošla v roce 2008 nejen oblouková hala v Písku, ale také hlavní 

tým žen a novým trenérem se stal Jan Salač.64 Na úvod další sezóny čekal ženy 

dvojzápas v evropské soutěži Chalanger Cup, ve které se utkaly s makedonským 

HC Metalurg. Domácí zápas písecké hráčky těžce nezvládly a nepomohla jim ani výhra 

30:24 v Makedonii. V Českém poháru vypadly ženy ve čtvrtfinále, když nestačily na 

mistrovský celek Slavia Praha. Do reprezentace se k Luzumové a Stellnerové přidala 

také Michaela Borovská.65 

Mezi úspěšné se zapsal také rok 2013. V Interlize podávaly ženy přesvědčivé 

výkony a nakonec vyhrály 5. místo. V soutěži Chalanger Cup se ženy dostaly až do 

čtvrtfinále, kde nestačily na tureckou Antalyu. Vrcholem sezóny bylo historicky první 

vítězství žen na MČR. Mladším dorostenkám se povedlo vyhrát I. ligu a následně na 

MČR prohrály až ve finále proti Olomouci.66 

 

 
62 Písecké postřehy 2004. č. 42, roč. XIII, s. 17. 
63 Písecké postřehy 2007. č. 40, roč. XVII, s. 17. 
64 Písecké postřehy 2009. č. 1, roč. XIX, s. 20. 
65 Písecké postřehy 2009. č. 9, roč. XIX, s. 21. 
66 Písecké postřehy 2012. č. 25, roč. XXI, s. 20. 
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Obrázek 43. Úspěšný házenkářský tým v sezóně 2011—2012. Zleva stojící – Mudr. Rudolf Žaba, 
Stellnerová, Pokorná, Plachá, Rusfelová, Keslerová, Krouská, Dvořáková, Jiroušková, Šmejkalová, 
Luzumová, vedoucí týmu Vrabcová; sedící – trenér Salač, Hošicová, Prokopová, Keclíková, kondiční 
trenér Slavík. Soukromý archiv Františka Bořánka. 

Pro mladší dorostenky byl úspěšný rok 2004, kdy se jim podařilo vyhrát 

mistrovství ČR. S házenkářskou kariérou se téhož roku rozloučila skvělá střelkyně 

Kateřina Vrabcová.67 Trenérský post od nové sezóny obsadil Ondřej Václavek. Ženy si 

pod jeho vedením uhrály v interlize krásné 3. místo. V semifinále play off je přehrály 

hráčky HK Slovan Duslo Šaľa a v souboji o třetí místo porazily tým z Valašského 

Meziříčí.68 

 
Obrázek 44. Na fotografii vlevo družstvo házenkářek v sezóně 2015, vpravo ze slavnostního rozloučení 
s bohatou házenkářskou kariérou Kateřiny Vrabcové. Květinu jí předává tehdejší předseda klubu 
MUDr. Rudolf Žaba. Soukromý archiv Jiřího Škrleho. 

V dalším roce vedl hlavní tým trenér Vladislav Jordák, který volně navázal na 

úspěchy svého předchůdce a svůj tým nakonec dovedl až ke konečnému druhému 

místu v interlize žen. Ve finále play off nestačily na soupeřky z Olomouce a prohrály 

v celkovém poměru z obou zápasů 55:64.69 

 
67 Písecké postřehy 2015. č. 28, roč. XXIV, s. 19. 
68 Písecké postřehy 2016. č. 36, roč. XXV, s. 19. 
69 Písecké postřehy 2017. č. 41, roč. XXVI, s. 21. 
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Obrázek 45. Na fotografii vlevo Vladislav Jordák při poradě se svými novými svěřenkyněmi během 

zápasu v roce 2018, vpravo trenér Ondřej Václavek. Soukromý archiv Jiřího Škrleho. 

Trenéra V. Jordáka po sezóně nahradila bývalá hráčka a kapitánka Kateřina 

Keclíková, která je současným koučem dospělých házenkářek.70 Stříbrné medaile si 

z mistrovství ČR v roce 2018 přivezly mladší dorostenky, kdežto dospělý tým se tento 

rok trápil spíše na sestupových příčkách a zachraňoval se až v předposledním zápase na 

domácí půdě proti hráčkám z Mostu.71 Dospělé házenkářky čeká prozatím odložený 

duel s Olomoucí, ve kterém se rozhodne, jestli si děvčata zahrají o medaile, nebo pro 

ně sezóna skončí. Vzhledem k situaci, která nastala kvůli pandemickým opatřením 

v rámci koronavirové krize, byla soutěž pozastavena.72 

 
Obrázek 46. Na Snímku bývalý trenér Josef Keclík se svou dcerou a nynější trenérkou A mužstva žen 
Kateřinou Keclíkovou, která za hlavní tým dříve nastupovala jako hráčka a kapitánka. Soukromý archiv 
Václava Kozmy. 

 
70 Písecké postřehy 2018. č. 30, roč. XXVII, s. 20. 
71 Písecké postřehy 2019. č. 28, roč. XXVIII, s. 20. 
72 Písecké postřehy 2020. č. 44, roč. XXIV, s. 18. 
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3.3.4 Tenis 

Tenis se v Písku poprvé jako sport objevil v roce 1897. O pět let později vznikl 

Lawn – Tenisový club a v okolí Měšťanského pivovaru vzniklo první tenisové hřiště. 

Společně s bruslařským a některými dalšími kroužky vznikl v roce 1910 klub SK Písek 

a tenis zde byl hlavním sportem. Za zmínku stojí jméno Ing. Karel Ardelt, písecký rodák, 

který se do Písku vrátil po vysokoškolských studiích a dále reprezentoval ČSR na 

olympiádě 1920 v Antverpách.73 

Každoročně se po píseckých kurtech proháněla mnoha slavných a významných 

tenisových osobností. Například Martina Hingis, která na antukových dvorcích porážela 

kromě dívek také chlapce. Wimbledon je považován za nejstarší a nejslavnější tenisový 

turnaj, který se každoročně odehrává v jihozápadní londýnské části Wimbledon. 

Na píseckých dvorcích se objevila také finalistka právě tohoto turnaje z roku 1962 Věra 

Suková, za svobodna Pužejová. Později V. Suková přednášela píseckému trenéru 

Jaroslavu Zíbovi, který patří mezi hlavní ikony píseckého sportu. Na píseckých kurtech 

působí J. Zíb přes 65 let, z toho zhruba 45 let se věnuje práci s mládeží. Jako 

dlouhodobý sparingpartner spolupracoval také s Martinou Navrátilovou, se kterou 

trénovali společně třikrát týdně. Vysněný společný mix spolu ale nikdy neodehráli. 

Postupně se na píseckých kurtech vystřídala známá jména – Jan Kodeš, František Pála, 

Pavel Složil, Radek Štěpánek a další. Jan Kodeš se v Písku stal vítězem turnaje žáků, 

později stejné prvenství patřilo i Radku Štěpánkovi. V deseti letech odehrála v písecké 

tělocvičně turnaj také Barbora Strýcová. 

Tenisový oddíl hrál po většinu času na divizní úrovni a jeho závodníci se účastnili 

také republikových a mezinárodních utkání. Oddíl se pod hlavičkou SK Písek v roce 

1968 úspěšně hlásil v divizi. O tři roky později postoupil do II. ligy. Družstvo dorostenců 

se v roce 1970 zúčastnilo Mistrovství ČSSR v Přerově. K přechodu pod TJ Spartak Písek 

došlo v roce 1972 a o další tři roky později měl oddíl registrovaných 323 členů. Mezi 

nimi bylo 98 mužů, 38 žen, 49 dorostenců, 29 dorostenek, 61 žáků a 48 žákyň. Hlavními 

trenéry byli Jan Hoffmann a Oldřich Bělský. V té době měl klub na kontě 107 titulů 

v rámci soutěží jednotlivců a 25 titulů ze soutěží smíšených družstev. Vše bylo v rámci 

krajského přeboru. Téhož roku zde vzniklo tenisové středisko mládeže, které bylo pod 

 
73 Peroutka, O. a kolektiv. 100 let tělesné výchovy v okrese Písek. Vimperk: Československý svaz tělesné 
výchovy, 1968. s. 79–80. 
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hlavičkou tehdejšího systému výchovy sportovně nadané mládeže. Jako hlavní trenér 

zde působil absolvent ÚV ČSTV Oldřich Bělský. V jeho funkci mu pomáhali hlavně 

trenéři J. Zíb a Jiří Keřka. 

 
Obrázek 47. Fotografie vlevo z vítězného finálového turnaje v Milevsku ve dvojhře v roce 
1970. Jaroslav Zíb uprostřed, vpravo fotografie ze stejného turnaje ve čtyřhře o rok později. Jiří 
Chvojka a Jaroslav Zíb – dvojce na pravé straně. Cirmaciu, M. Makaša. Ze života tenisty a kouče 
Jaroslava Zíba. 

Zlomový bod nastal roku 1978. Těsně vedle výstaviště u řeky Otavy vyrostla 

nová zděná budova s kapacitou 350 cvičících. Vyrostlo zde sedm nových antukových 

ploch a sportovní areál odolával velkému přílivu nových členů a tenisových nadšenců. 

V roce 1985 zde vyrostla další tři asfaltová hřiště, která byla postupem času 

zmodernizována a změněna na umělý povrch. Jeden z kurtů byl vždy přes zimu překryt 

nafukovací halou a tenis se mohl pohodlně hrát po celý rok. Podle posudku z roku 

1995, kdy byla hodnota areálu vyčíslena na 10 768 020 Kč, se mohl písecký areál pyšnit 

označením největší tenisový areál na jihu Čech. Největší iniciativu na těchto projektech 

měli činovníci pánové Václav Dlouhý a Jindřich Lukeš.74 

V roce 2002 postihly areál ničivé povodně a bylo zničeno víceméně vše, na čem 

se doposud budovalo. Jednopatrová budova byla společně s přízemím kompletně 

zatopena vodou. Na hřišti se plácaly stovky ryb a následující 2 týdny byly ve znamení 

úklidu a odvážení následků katastrofy. Nyní v Písku stojí moderní sportovní centrum se 

dvěma zastřešenými kurty, squashovými kurty, bowlingovou dráhou, posilovnou aj.75 

 
74 Cirmaciu, M. Makaša. ze života tenisty a kouče Jaroslava Zíba, 2020. s. 13–20. 
75 Písecké postřehy 2002. č. 28, roč. XI, s. 12. 
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Obrázek 48. Fotografie z povodní v roce 2002. Na místě, kde zbyly trosky po jednopatrové budově, 
vyrostlo nové moderní sportcentrum. Cirmaciu, M. Makaša. Ze života tenisty a kouče Jaroslava Zíba. 

 
Obrázek 49. Na fotografii Sportcentrum Písek vystavěno po povodních v roce 2002. Internetový zdroj. 

Tenisový oddíl se po roce 1989 osamostatnil a v roce 1991 vznikl nový Tenisový 

klub Písek. V té době měl oddíl 251 členů, z toho bylo 56 registrovaných závodníků. 

Byl zvolen nový výkonný výbor v následující sestavě – předseda Ing. Č. Kořen 

a dále J. Keřka, J. Poborský, M. Poláková, M. Semerád, J. Talián, J. Zíb. Ve stejném roce 

probíhala jednání o rozšíření areálu a vylepšení sportovních podmínek. K provedení 

stavby bohužel neměl oddíl dostatek finančních prostředků. Pro pomoc se klub v roce 

1993 vydal až za hranice do Německa, kde požádal, aby se areál dostal kompletně pod 

tamní správu. Roku 1994 byla žádost zamítnuta a stavby prozatím proběhnout 

nemohly. V témže roce byl zvolen nový výkonný výbor ve složení – předseda 

JUDr. F. Vachulka a dále M. Muzikář, J. Houdek, Ing. V. Kuka, M. Pinta, Ing. J. Pořízka, 

Ing. P. Švejda a J. Zíb.76 

 
76 Cirmaciu, M. Makaša, ze života tenisty a kouče Jaroslava Zíba, 2020. s. 22–28. 
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Klub TK Písek reprezentovalo celkem sedm smíšených družstev, která si ve 

svých soutěžích vedla průměrně. V kategorii mladších žáků se stal přeborníkem 

krajského přeboru Jan Talián a Kateřina Poláková. V celostátních tenisových žebříčcích 

patřilo Janu Taliánovi 20. místo a Kateřině Polákové 14. místo.77 Každoročně Písek 

hostil dva celostátní turnaje dospělých i mládeže a několik turnajů oblastních. Na čele 

těchto žebříčků se pravidelně objevovala jména Jaroslav Zíb, Václav Toman, Markéta 

Kolínská, Pavlína Rajzová, Jiří John, Svatava Novotná, Jan Tročil, Miroslav Vaníček, 

Tomáš Lux, Hana Hlaváčová, Jan Hoffmann ml., Lukáš Hradský a Jan Talián. Při výročí 

100 let od založení prvního tenisového klubu v roce 1997 registroval oddíl TK písek ve 

svých řadách 373 aktivních členů – 200 mužů, 28 žen, 20 dorostenců, 

5 dorostenek, 120 žáků a žákyň. Při této příležitosti byl také zvolen nový výbor ve 

složení – předseda M. Muzikář, V. Kuka, M. Pinta, Ing. J. Pořízka, R. Talíán a F. Uhlík. 

Hospodářem byl J. Buzek.78 

 
Obrázek 50. Na fotografii účastníci příměstského tenisového kempu v roce 2019. Cirmaciu, M. Makaša. 
Ze života tenisty a kouče Jaroslava Zíba. 

Hlavní postavou novodobého píseckého tenisu je Tomáš Zíb, syn výše 

uvedeného dlouholetého hráče a trenéra J. Zíba.  Jako trenér vedl J. Zíb svého syna od 

jeho tří let a možná díky tomu má za sebou Tomáš mnoho úspěchů i na mezinárodní 

úrovni. Jeho první větší úspěch přišel v roce 1993, kdy vyhrál Pardubickou juniorku. 

O této soutěži se traduje, že vítěze čeká velká reprezentační budoucnost. Na další větší 

úspěch si ale musel počkat až do roku 1998, kdy se pomalu začal objevovat v první 

stovce závodníků světového tenisového žebříčku ATP. Českou republiku poprvé 

reprezentoval na Davis Cupu v roce 2005 proti týmu Argentiny. V roce 2006 ovládli 

 
77 Ročenka sokolské župy Jeronýmovy. Písek. 1995. s. 4–5. 
78 Kronika města Písek 1989–2000. 
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společně s Davidem Škochem finále turnaje ATP ve Valencii proti české dvojici Dlouhý, 

Vízner. Dále se účastnil dvouher na Grand Slamových turnajích Australian Open, French 

Open, Wimbledon a US Open. Ve všech turnajích se dostal maximálně do druhého 

vyřazovacího kola. Nanejvýš dosáhl 51. příčky ve světovém žebříčku ATP a v roce 

2016 ukončil profesionální kariéru hráče. Dodnes T. Zíb působí při oddílu TK Písek jako 

trenér mládeže. 

 
Obrázek 51. Na fotografii vlevo Jan Kodeš, Lukáš Dlouhý a Tomáš Zíb při oslavách 120 let od založení 
tenisu v Písku z roku 2017, vpravo Tomáš Zíb na Davis Cupu v roce 2005, kde společně s Janem 
Henrychem vypadli v prvním kole s domácími Argentinci. Cirmaciu, M. Makaša. Ze života tenisty 

a kouče Jaroslava Zíba. 

3.3.4.1 REKREAČNÍ TENIS V PÍSKU 

V rámci rekreačního pojetí tohoto „bílého“ sportu se 10 nadšenců rozhodlo 

založit vlastní turnaj, který nazvali Klub 10. Ještě téhož roku byl turnaj přejmenován na 

Miniwimbledon. První dva ročníky ovládl František „Fuad“ Marek, který byl zároveň 

zvolen předsedou pořádání. Přeborníkem tohoto turnaje je dodnes MUDr. Rudolf Tyl, 

který měl na svém kontě k roku 1996 hned 11 vítězství. Na počest zesnulého závodníka 

v Grand Prix Mirka Nováka byl v roce 1993 poprvé klubem uspořádán turnaj Memoriál 

Mirka Nováka. Oba turnaje postupně zanikly přesně 24 let od založení 

Miniwimbledonu. 

Díky rekreačním hráčům Zádrapy, Drahoty, Keřka a Buzka vznikla roku 

1984 v Písku Rekreační liga, ve které se soutěžilo v jednotlivcích. V roce 1995 už 

fungovalo pět ligových soutěží, z nichž v každé bylo 17 hráčů, celkově tedy 85 hráčů. 

To znamenalo v současné době 37 % dospělé populace členů klubu.79  

 
79 Cirmaciu, M. Makaša, ze života tenisty a kouče Jaroslava Zíba, 2020. s. 32–45. 



51 

Nejmladšímu účastníkovi bylo v té době 18 let a nejstaršímu 71 let. Hrálo se 

systémem každý s každým a do III. ligy byla téměř 100% odehranost všech zápasů. 

Prvních třináct ročníků ovládli dva sportovci, a sice J. Keřka, který zvítězil devětkrát, 

a M. Buršík jako čtyřnásobný vítěz.80 

 
Obrázek 52. Na fotografii vlevo Jaroslav Zíb se svou sbírkou trofejí. Fotografie z roku 2021. Další dvě 
fotografie ukazují významná ocenění, která se dostala J. Zíbovi za služby pro český tenis. Medaile Karla 
Koželuha uprostřed je nejvyšší možné ocenění, které lze získat. Dnes náleží pouze dalším třem 
osobnostem českého tenisu, vpravo oceněn jako Osobnost jihočeského tenisu. Soukromý archiv 
autora. 

3.3.5 Basketbal 

V píseckých dějinách basketbalu se od roku 1950 objevuje jméno Eduard Vaněk, 

který působil jako trenér a představitel prvního basketbalového oddílu TJ Sokol Písek. 

Nově při Sokole vznikl opět mužský tým ZSJ Jitex Písek a následující rok se na Písecku 

rozjela soutěž okresního přeboru. Velký podíl na této akci měl někdejší činovník Sokola 

Vladimír Huttar. Písečtí basketbalisté hráli v roce 1966 pod hlavičkou TJ Jiskra Jitex 

Písek. Název Jitex na delší dobu zakotvil v názvech většiny píseckých oddílů jakožto 

hlavní sponzor píseckého sportu své doby. Trenérem mužů byl v té době Miloš 

Vogeltanz.81 

Zlomovým bodem se stala sezóna v roce 1970, kdy v Písku došlo k vystavění 

nové sportovní haly. Do té doby nebyly pro basketbal v Písku vůbec dobré podmínky. 

Většina družstev při oddílu TJ Jiskra Jitex Písek hrála v roce 1972 krajský přebor 

a patřila k těm nejlepším.82  

 
80 Cirmaciu, M. Makaša, ze života tenisty a kouče Jaroslava Zíba, 2020. s. 32–45. 
81 Peroutka, O. a kolektiv. 100 let tělesné výchovy v okrese Písek. Vimperk: Československý svaz tělesné 
výchovy, 1968. s. 84. 
82 Almanach k 20. výročí založení Sokola v Písku, 1989. s. 3–5. 
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Mladší dorostenci se v roce 1975 probojovali až do II. dorostenecké ligy. Téhož 

roku byla písecká sportovní hala hostitelem finále Českého poháru žen v košíkové. 

V květnu následujícího roku se v Písku odehrál turnaj O velkou cenu Prahy v basketbale 

žen. Turnaje se účastnily týmy – ČSSR, SSSR, Polsko, Kuba, Kanada a Itálie.83 

Historie se přepsala v roce 1995, kdy vznikl při ZŠ J. K. Tyla školní basketbalový 

oddíl Sršni Písek. První družstvo se skládalo z žáků třetího ročníku základní školy 

a dohromady je dal teprve začínající učitel zeměpisu a tělesné výchovy, basketbalový 

fanatik Miroslav Janovský st., který je součástí basketbalového oddílu Sršni Písek 

dodnes. Díky úzké spolupráci mezi Sršni a ZŠ J. K. Tyla, mohla basketbalová mláďata 

denně řádit a trénovat v prostoru malých tělocvičen školy. V současné době hrají 

všechna družstva Sršňů Písek od mladších žáků až po „A“ muže ligové soutěže, v nichž 

si počínají velmi statečně.84 

 
Obrázek 53. Na fotografii vítězný tým krajského přeboru mladších žáků v roce 2005 pod podvedením 
trenéra Mgr. Miroslava Janovského ml. Soukromý archiv Mgr. Miroslava Janovského. 

Bohužel pro zahájení sezóny v roce 2000 nedalo dohromady dostatečný počet 

hráčů družstvo mužů a oddíl Sršni Písek registroval ve svých řadách 208 členů. 

V následující sezóně bylo rozpuštěno družstvo žen a družstvo mladších dorostenců si 

díky prvenství v I. lize zajistilo postup do extraligy mladšího dorostu. Vyvrcholení 

úspěšné sezóny přišlo na olympiádě ČR, na které výběr jihočeského kraje obsadil 

1. místo. Základy jihočeského výběru tvořili především písečtí starší žáci.85 Svoji 

premiéru ve třetí nejvyšší lize basketbalu odehrálo družstvo mužů v roce 2004. Starší 

 
83 Almanach k 20. výročí založení Sokola v Písku, 1989. s. 3–5. 
84 http://www.srsni.com/historie. 
85 Písecké postřehy 2002. č. 31, roč. XI, s. 14. 



53 

dorostenci si téhož roku zajistili postup z dorostenecké ligy do extraligy.86 Mladší 

dorostenci dokázali následující rok v extralize vybojovat 1. místo a postoupili na 

MČR, kde se umístili na 2. místě. Následně zvítězili také na prestižním turnaji Final Four 

a do reprezentačního výběru byli nominováni dorostenci Pešek, Jan Švejda a Zdeněk 

Kostohryz.87 

 
Obrázek 54. Na fotografii vlevo tým mladších dorostenců Sršni Písek, který v roce 2003 postoupil do 
extraligy dorostu, vpravo Petr Švejda a jeho týmový kolega Zdeněk Kostohryz. Oba reprezentovali 
český národní tým na juniorském MS 2005 v Bruselu, odkud si přivezli stříbrné medaile. Vlevo 
soukromý archiv Jiřího Škrleho, vpravo Písecké postřehy. 

Oddíl Sršni Písek v roce 2006 registroval ve svých řadách 260 členů. V soutěžích 

nastupovalo celkem 14 družstev, z toho 8 družstev v krajském přeboru a 6 v ústředně 

řízených vyšších soutěžích. V témže roce se mladší i starší žáci stali mistry žákovské ligy 

a na Final Four na MČR se stali i mistry republiky.88 Tým mladších dorostenců vedl už 

dlouhou řadu let Mgr. Miroslav Janovský. V té době byl také trenérem basketbalové 

reprezentace do 16 let a jeho družstvo Sršňů nastupovalo v nejvyšší soutěži, v extralize 

dorostu. Do reprezentačního dorosteneckého výběru se v roce 2007 dostali hráči 

O. Pešek, O. Efenberg a Z. Kostohryz. Na mistrovství Evropy se téhož roku podívali také 

junioři Kamil Říha a J. Švejda.89 

Další rok došlo k reorganizaci soutěží. Muži nastupovali ve třetí nejvyšší soutěži, 

kterou ovládli, a pro další rok si zajistili účast v I. lize. Premiérový rok se nepovedl a tým 

po vyřazení v play off sestoupil zpět do ligy druhé. Na evropském mistrovství 

reprezentoval tento rok písecký basketbal pouze Jan Švejda.90 Muži se v roce 

 
86 Ročenka sokolské župy Jeronýmovy. Písek. 2005. s. 7. 
87 Písecké postřehy 2006. č. 45, roč. XV, s. 15. 
88 Ročenka sokolské župy Jeronýmovy. Písek. 2006. s. 9. 
89 Písecké postřehy 2007. č. 24, roč. XVI, s. 14. 
90 Ročenka sokolské župy Jeronýmovy. Písek. 2008. s. 4. 
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2010 umístili ve II. lize na 10. místě, které znamenalo další sestup.91 V průběhu 

následujících tří let se muži probojovali zpět do I. ligy, kterou hrají dodnes. V roce 

2017 proběhla rekonstrukce palubovky. V prvním utkání zvítězili muži v Českém poháru 

nad účastníkem nejvyšší soutěže Lions Jindřichův Hradec.92 

 
Obrázek 55. Na snímku Mgr. Miroslav Janovský při premiéře dospělého týmu v I. lize v roce 2015. 
Soukromý archiv Mgr. Miroslava Janovského. 

První dorostenecký titul si v roce 2018 vybojovali mladší dorostenci v extralize 

a následně ovládli také Mistrovství ČR. Finálový turnaj se hrál v Písku před naplněným 

hledištěm sportovní haly. Téhož roku muži získali své premiérové medailové umístění 

v I. lize, kdy skončili na 3. místě.93 Další sezónu obhájili titul v extralize mladší 

dorostenci a v Brně ovládli také MČR. Muži obhájili 3. místo v I. lize a dodnes se 

pravidelně při jejich zápasech plní hlediště sportovní haly v Písku. 

Odchovanec klubu Vít Krejčí byl tento rok draftován do nejprestižnější soutěže 

na světě, NBA. Stal se teprve pátým Čechem v historii, který se podíval za basketbalem 

do zámoří.94 

 
Obrázek 56. Vlevo vítězný tým dorostenců z roku 2018, vpravo Vít Krejčí v dresu Oklahoma City 
Thunder. Vlevo soukromý archiv Jiřího Škrleho, vpravo internetový zdroj. 

 
91 Písecké postřehy 2009. č. 19, roč. XVIII, s. 15. 
92 Písecké postřehy 2017. č. 32, roč. XXVI, s. 5. 
93 Písecké postřehy 2018. č. 13, roč. XXVII, s. 13. 
94 Písecké postřehy 2019. č. 27, roč. XXVIII, s. 15. 
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3.3.6 Volejbal 

Kořeny volejbalu evidujeme v Písku v roce 1926, kdy se historicky prvního 

zápasu v odbíjené zúčastnili studenti písecké reálky a píseckého gymnázia. Utkání 

proběhlo na výstavišti v Písku. Téhož roku vznikl v Písku první oddíl odbíjené – Union 

Písek. O rok později vznikl při Sokolu nový oddíl – TJ Jiskra Písek, později TJ Sokol Písek. 

Po druhé světové válce byli aktivní především členové TJ Sokol Písek. Postupem času, 

začátkem devadesátých let, oddíl Union Písek zanikl.95 

Volejbalový oddíl se odloučil od Sokola v roce 1968 a přestoupil pod záštitu 

Jitexu. Trenérem mužského a dorosteneckého týmu byl v té době JUDr. Václav Kalina, 

který později trénoval také ženy. V. Kalina dokázal s ženami v roce 1970 postoupit do 

II. ligy, která se v Písku hrála delší dobu. O rok později převzal jako trenér ženská 

družstva Pravoslav Hovora a jeho dalším nástupcem byl od roku 1978 Antonín Beníšek. 

O dva roky později se k němu přidal bývalý reprezentant Mgr. Jan Macháček. 

Ženy hrály Národní ligu, odkud následoval sestup v roce 1988 a od roku 1991 si 

trénují oddíl samostatně. V témže roce odstoupil Jitex jako hlavní sponzor a oddíl opět 

vystupoval pod hlavičku Sokola, kde působí dodnes. Od další sezóny hrály opět Národní 

ligu, odkud po čtyřech letech sestoupily do krajského přeboru, kde nastupují dodnes. 

Písek byl v roce 1994 hostitelem mezinárodního turnaje Good watter cup, kterého se 

zúčastnily výběry ČR, Finska, Běloruska a Slovenska. 

Muži TJ Jitex Písek hráli v sedmdesátých letech třetí nejvyšší soutěž a v roce 

1971 se jim dokonce podařilo postoupit do Národní ligy. Za úspěšný tým tehdy 

nastupovali Pavel Franěk, Petr Holeček, Antonín Beníšek, Jan Macháček a Josef Slavík. 

Oddíl se pravidelně účastnil mezinárodních turnajů v Holandsku, Tunisku, Itálii aj. 

Následovala neúspěšná léta a klub sestoupil až do krajského přeboru. Novým trenérem 

se stal v roce 1986 Miroslav Březnický a muži hráli Národní ligu. Do krajského přeboru 

následoval sestup v roce 1998. Řadu let vedl dospělý tým Ing. Petr Formánek, který po 

neúspěšné sezóně odstoupil z postu trenéra a pokračoval u oddílu jako předseda. 

Starší dorostenci si v témže roce vybojovali postup do dorostenecké ligy. 

 
95 Peroutka, O. a kolektiv. 100 let tělesné výchovy v okrese Písek. Vimperk: Československý svaz tělesné 
výchovy, 1968. s. 259. 
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Všechna dospělá družstva TJ Sokol Písek hrála v roce 2000 krajský přebor, 

pouze dorostenci hráli I. ligu. Z dorostenecké ligy sestoupili v roce 2011 a dodnes hrají 

krajský přebor. Tým dorostenců, později také mužů, vedl dlouhá léta trenér Jaromír 

Březnický. Více než polovinu volejbalových družstev v Sokole tvoří mládež a všechna 

hrají nanejvýš krajský přebor. Mužský dospělý tým „A“  dnes vede Jan Plavec 

a trenérem „B“ týmu je David Vlášek. 

Následně se v roce 2019 ženský oddíl osamostatnil a nově vznikl oddíl SK otava 

Písek. Jeho trenérkou je Dita Šimůnková a oddíl nastupuju v soutěži krajského 

přeboru.96 

3.3.6.1 BUDOKLUB 

Při ZŠ Tomáše Šobra vznikl v roce 1985 školní, volejbalový oddíl – Jednota 

Budoklub. Za jeho vznikem stál po svém odchodu z oddílu Sokola Mgr. J. Macháček. 

Jednota Budoklub vznikla sjednocením školního oddílu judistů a doktorů z písecké 

nemocnice, kteří doposud hráli volejbal rekreačně. Trenéry zde byli J. Macháček a Petr 

Pohnán. Společně vedli v krajském přeboru tým mužů a žen, s dorostenkami hráli 

nejvyšší dorosteneckou ligu. Dorostenky se každoročně účastnily mezinárodních 

turnajů v Rakousku, Itálii, Francii a Holandsku, odkud si z neoficiálního mistrovství 

světa v roce 1994 přivezly stříbrné medaile. Ve finále nestačily na národní tým 

Slovenska. Dospělé oddíly za dobu svého fungování nezaznamenaly žádný větší úspěch. 

Oddíl Jednota Budoklub zanikl v roce 2005. 97 

 
Obrázek 57. Družstvo žen z roku 1995, které hrálo II. ligu. Ročenka sokolské župy Jeronýmovy 1995. 

 
96 Z pamětí Mgr. Jana Macháčka a Petra Pohnána. 
97 Kronika města Písek 1985–2005. 



57 

3.3.7 Florbal 

Oddíl florbalu FBC Písek má své kořeny v Písku v roce 2003. Na jeho založení 

měl hlavní zásluhu Jan Koutník, který v klubu působí dodnes jako člen výkonného 

výboru. Dospělé mužstvo FBC Písek bylo od začátku přihlášeno do soutěže krajského 

přeboru. Jako další fungoval při Sokolu oddíl TJ Sokol Písek. Oddíly se v roce 

2008 sloučily a společně vystupovaly pod záštitou Sokola. Všechna mládežnická 

družstva nastupovala v krajském přeboru a dosahovala velmi slušných výsledků. Muži 

i starší dorostenci se tento rok umístili shodně na 2. místě. Mládežnická družstva se od 

roku 2008 každoročně účastnila mezinárodního turnaje Prague Games a několika 

dalších klubových turnajů. Družstvo mužů čekal sestup z III. ligy v roce 2009 a ženy v té 

době startovaly ve druhé nejvyšší soutěži. Oddíl měl v roce 2010 registrovaných 

270 členů a stal se tak nejpočetnějším v Sokole. Dodnes má oddíl své místo 

v obloukové sportovní hale, která je součástí rozsáhlého areálu sokolovny.98 

První výraznější úspěch přišel v roce 2011, kdy se podařilo starším žákům 

postoupit až na MČR, kde se umístili na 5. místě z celkových 24 účastníků. V roce 

2013 se do I. ligy probojovalo družstvo dorostenců, odkud bohužel hned následující rok 

opět sestoupilo. Celostátní ligu hráli téhož roku poprvé také junioři. Soutěž hráli tři 

roky, poté bylo družstvo z personálních a ekonomických důvodů rozpuštěno. Nakonec 

se oddíl rozhodl v roce 2018 vystoupit ze Sokola a dodnes pokračují pod názvem 

Floorball Club Písek jako jediný florbalový oddíl v Písku. Postoupit se dorostencům 

FBC Písek podařilo až v roce 2020. Bohužel plánovaná sezóna byla následně přerušena 

kvůli koronavirové pandemii. 

Aktuálně má oddíl přes 215 aktivních členů, 15 družstev, z toho 3 družstva 

žen. V historii klubu se dokázalo několik jeho hráčů a hráček dostat do krajských 

a regionálních mládežnických reprezentací. Do juniorských a seniorských reprezentací 

se doposud nikdo neprosadil a dodnes se klub nezúčastnil žádné zahraniční sportovní 

události.99 

 
98 Ročenka sokolské župy Jeronýmovy. Písek 2003–2010. 
99 Kronika města Písek 2003–2020. 
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Obrázek 58. Vítězný tým starších dorostenců TJ Sokol Písek v roce 2014. Ročenka sokolské župy 
Jeronýmovy 2014. 

3.3.8 Frisbee 

Sport frisbee zakořenil v Písku v roce 2004. První přátelské utkání odehrál oddíl 

PeaceeEgg v roce 2005 a od roku 2007 se oficiálně registruje v České lize frisbee. 

V domácích soutěžích se PeaceEgg vždy objevoval na stupních vítězů a dosahoval 

nejlepších umístění. Na prestižním MČR v Brně v roce 2009 si družstvo vybojovalo 

stříbrné medaile. Oddíl se v roce 2011 účastnil mezinárodních turnajů v Rakousku a na 

Slovensku, odkud si přivezl dokonce zlaté medaile. Dnes se oddíl každoročně účastní 

turnajů Winterleague ve Vídni a závodu Manic Miner v Banské Bystrici. Tým PeacEGG 

dokonce reprezentoval Českou republiku v roce 2014 na juniorském MS v Leccu a na 

Mistrovství světa 2016 v Londýně.100 

 
Obrázek 59. Na fotografii oddíl PeaceEgg v roce 2016. Soukromý archiv Václava Kozmy. 

 
100Kronika města Písek 2004–2016. 
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3.3.9 Kanoistika 

Na jaře roku 1882 byl při Sokole zřízen veslařský odbor, který ke svému 

fungování vlastnil dvě čtvrtveslové a dvě šestiveslové lodě. Tréninky probíhaly čtyřikrát 

v týdnu a pokaždé 3 hodiny. Trvalo delší čas, než se vodáctví v Písku postavilo na 

vlastní nohy. Výraznější iniciativa odboru vodáctví se projevila v roce 1946, kdy byl 

pořádán první ročník závodu „Písek–Zvíkov“. Právě při tomto závodě se v roce 

1951 poprvé na veřejnosti objevil nový druh disciplíny – závod ve vodním slalomu, 

který uchvátil všechny zkušené vodáky. V písecké loděnici se ještě téhož roku objevila 

první slalomová loď, přestavena z původní staré kanoe s vysokou špičkou. Mistrovství 

Československa ve slalomu v Týně nad Vltavou se v roce 1953 zúčastnila písecká 

posádka – V. Hrabák, V. Moroz a D. Smrž, který se později stal trenérem I. třídy 

kanoistiky. Tito tři závodníci se následně dostali do reprezentačního výběru 

Československa. Klub v té době nesl název TJ Jiskra Písek. V roce 1960 došlo 

k napuštění Orlické přehrady, tím pádem zmizely i další jezy, na kterých byla doposud 

pořádána většina závodů na Písecku. Jako náhradu si vodáci zvolili horní tok Otavy – 

pod Čeňkovou vilou. Postupem času v Písku zanikla slalomářská závodnická éra. 

Významný moment nastal v roce 1967, kdy byla dostavěna nová loděnice. Písek byl 

řadu let pořadatelem závodů ve slalomu na Lipně, včetně mistrovství ČSSR. Ředitelem 

závodů byl D. Smrž.101 

 
Obrázek 60. Vodáci před svojí nově postavenou loděnicí 1882. Soukromý archiv PhDr. Jiřího Práška. 

 
101 Peroutka, O. a kolektiv. 100 let tělesné výchovy v okrese Písek. Vimperk: Československý svaz tělesné 
výchovy, 1968. s. 76–80. 
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Velký převrat přinesl do Písku roku 1973 profesor tělocviku a bývalý úspěšný 

závodník Jiří Lenz. Jako nový trenér při oddílu TJ Jiskra Písek, později TJ Jitex Písek, 

přišel s efektivnějším tréninkovým plánem a novými metodami, které zapříčinily 

obrovský vzestup výkonnosti mladých vodáků. V rámci celodenních tréninků mladíci 

absolvovali například kondiční jízdu Písek–Zvíkov–Písek, trasu měřící 52 km. Jako hlavní 

sponzor se prezentoval od roku 1978 národní podnik Jitex. Mezi mladšími dorostenci 

vyhrávali své první závody za TJ Jitex Písek – Michal Fikejz, Gustav Kučera a jeho starší 

bratr Milan Kučera. Poslední jmenovaný v následujících letech závodil spíše na divoké 

vodě hlavně za pražské oddíly. Téhož roku oddíl registroval 95 členů. 

V Písku se v osmdesátých letech začala také objevovat budoucí hvězda 

Československa, nynější trenér mládeže při TJ Sokol Písek Tomáš Suder. Pod jeho 

vedením se mezi nejúspěšnějšími dorostenkami oddílu prezentovala také budoucí 

olympijská vítězka v běhu na lyžích Kateřina Neumanová. V témže roce měl oddíl 

TJ Jitex Písek registrovaných 6 družstev v republikových soutěžích, 27 v krajských 

přeborech a 40 družstev v soutěžích okresních. V 90. letech se závodníci účastnili 

závodů Český pohár a Bechyňský sprint, Přeboru Jihočeského kraje a Písecká pětistovka. 

Roku 1986 vzniklo v Týně nad Vltavou tréninkové centrum mládeže, do kterého byla 

přeřazena velká část píseckého oddílu.102 

Při TJ Jitex Písek byla v roce 1992 vytvořena sportovní základna ČOS. Oddíl v té 

době vlastnil 50 lodí a registroval 60 členů. Od tohoto roku oddíl závodil pod hlavičkou 

TJ Sokol Písek. Na svou funkci předsedy klubu rezignoval D. Smrž a oddíl prošel menší 

generační obměnou a v roce 1993 byl jako předseda zvolen Miloš Kučera. Jeho funkci 

od roku 1998 dodnes vykonává jeho syn Milan Kučera. Do podvědomí se pomalu 

dostával nový sport – rafting. Další rok se jelo první oficiální MČR v raftingu. Posádka 

ve složení T. Suder, M. Sadil, M. Kučera, G. Kučera, J. Bouší a I. Bubeníček obsadila 

2. místo.103 

 
102 Kronika města Písek 1968–1993. 
103 Písecké postřehy 2020. č. 20, roč. XXIV, s. 19. 



61 

Rok 2002 ovládl především zkušený M. Kučera, který v soutěži veteránů 

obsadil na MS v Gyóru na K2 1. místo. Stejného umístění dosáhl na MČR v K1 na 

5 000 m. Na Mistrovství ČR v raftingu, které se konalo na Lipně nad Vltavou, ovládlo 

závod družstvo ve složení Kučera, Bubeníček, Herman a Šťastný. Při povodních téhož 

roku byla značně poškozena loděnice a náklady na její celkovou renovaci činily 

154 354 Kč.104 

 
Obrázek 61. Na fotografii vlevo loděnice při záplavách v roce 2002, vpravo loděnice po následné 
rekonstrukci. Soukromý archiv Františka Bořánka. 

 
Obrázek 62. Na fotografii vlevo loděnice při rekonstrukcích v roce 2018, vpravo po rekonstrukci. 
Soukromý archiv Václava Kozmy. 

Na Mistrovství ČR v roce 2003 v kategorii K1 byl úspěšný opět M. Kučera. Titul 

mistrů republiky v maratónu na K1 vybojovali M. Kučera a T. Zástěra. V kategorii 

starších žáku úřadoval Matěj Kropáček, který ve sjezdu na K1 obsadil 1. místo. 

V rychlostní kanoistice, na dlouhých tratích na K1 – veteráni, vybojoval prvenství 

T. Zástěra.105 

Českou republiku reprezentovali v roce 2005 ve sjezdu na divoké vodě 

M. Kropáček a Anna Zástěrová, která získala hned tři mistrovské tituly. Veteránům se 

také dařilo. Na dlouhých tratích vyhrál na K1 a K2 opět M. Kučera. Na krátkých 

 
104 Písecké postřehy 2020. č. 24, roč. XXIV, s. 18. 
105 Ročenka sokolské župy Jeronýmovy. Písek. 2003. s. 2–8. 



62 

tratích získal M. kučera zlato v kategorii K1 a K2 na 200 m a také K2 na 500 m. Závod 

v maratónu na K1 i K2 už patřil T. Zástěrovi. O tři roky později obsadil M. Kučera 

1. místo na závodech MS veteránů v maratónu na K2. Dále ovládl ME veteránů 

v kategorii R4 ve slalomu a MČR v kategorii R6. Zvítězil také v Krumlovském maratónu. 

Posádka raftařů ve složení Kučera, Herman, Bubeníček, Šťastný, přezdívaná KUHEBUMI, 

patřila zaručeně mezi elitu. Tito závodníci oddílu TJ Sokol Písek vybojovali v roce 

2009 prvenství v závodech Evropského poháru na Lipně přes Čertovy proudy 

a v Českém poháru ve sprintu. V šestkách získala posádka KUHEBUMI zlato na 

MČR a v Evropském poháru.106  

 
Obrázek 63. Vlevo Matěj Kropáček — 2x mistr světa a mistra Evropy v kategorii juniorů. Navíc získal 
ocenění za nejlepšího sportovce ČOS za rok 2007, vpravo Anna Zástěrová v juniorech – 4x mistryně 
světa a 2x mistryně Evropy ve sjezdu na divoké vodě. Soukromý archiv Jiřího Škrleho. 

Co se týče individuálních úspěchů, za poslední léta měla nejvíce úspěchů na 

kontě jednoznačně závodnice A. Zástěrová. Uspěla v řadě závodů v rámci Českého 

poháru, dále na Mistrovství Evropy v Itálii 2010 na řece Addě si vybojovala bronz ve 

sprintu družstev a ovládla také vodácký maratón v Českém Krumlově. Zaslouženě byla 

vyhlášena nejlepší sportovkyní roku v kategorii dospělých v rámci Jihočeské župy 

Sokolské. V následujících letech se stala dvojnásobným mistrem ČR ve sjezdu a ve 

slalomu a dvakrát ovládla závod Českého poháru smíšených družstev na K2. 

V kategorii mini žáků se od roku 2012 objevuje jméno Tomislav Dědič. Ten si 

z neoficiálního Mistrovství ČR přivezl čtyři zlaté medaile.107 A. Zástěrová se v roce 

2014 stala dvojnásobným mistrem ČR ve sjezdu a ve slalomu a dvakrát ovládla závody 

Českého poháru smíšených družstev na K2. Za veterány byli tento rok úspěšní a mistry 

 
106 Písecké postřehy 2020. č. 28, roč. XXIV, s. 17. 
107 Písecké postřehy 2020. č. 32, roč. XXIV, s. 18. 
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republiky se stali M. Kučera v maratónu na K1, Vladimír Pikl v kategoriích C1 na 

5 km a v maratónu, T. Zástěra v maratónu na K1 a K2 a Gustav Kučera v maratónu 

na K2.108 

 
Obrázek 64. Na fotografiích ikona a legenda píseckého sportu, především v kanoistice, Milan Kučera. 
Fotografie z roku 2018. Kronika města Písek 2018. 

3.3.10 Cyklistika 

Zmínky o prvním klubu velocipedistů evidujeme z let 1887. Pánové Augustin 

Reiner a Karel Ardelt uspořádali v restauraci U Reinerů schůzi, na které se 26 zájemců 

angažovalo při zakládání prvního Klubu velocipedistů Písek. Klub pořádal na Písecku 

první cyklistické výlety a zájezdy po okolí. Záznamy o prvních amatérských závodech 

velocipedistů v Písku evidujeme v roce 1895. Při Sokolu vznikl v roce 1950 první oddíl 

novodobé cyklistiky v Písku – Sokol NV Písek, později TJ Jiskra Písek a následně 

TJ Spartak Písek. Velký zájem na jeho založení měl Zdeněk Čihák a prvním předsedou 

oddílu byl Jiří Černý.109 

V průběhu 70. a 80. let evidujeme v Písku tyto cyklistické oddíly – TJ Jitex Písek, 

TJ Spartak Písek a VTJ Písek. Závodníci TJ Jitex Písek se v roce 1973 účastnili celkem 

44 silničních a cyklokrosových závodů, na kterých se osmapadesátkrát umístili v první 

desítce, přičemž pětkrát na 1. místě. Významným úspěchem bylo také 2. místo Pavla 

Šafránka na veřejném závodě mužů v Příbrami. 

Mezi oblíbené závody na Písecku patřily Do vrcholu na Živec a Cyklokros přes 

Ameriku. Ke svému tréninku cyklisté využívali kromě uměle vytvořené dráhy na 

Hradišti také atletický ovál stadionu VTJ Dukla. Žádný z oddílů nevykazoval v 70. letech 

větší úspěchy než v rámci kraje. 

 
108 Písecké postřehy 2020. č. 40, roč. XXIV, s. 17. 
109 Peroutka, O. a kolektiv. 100 let tělesné výchovy v okrese Písek. Vimperk: Československý svaz tělesné 
výchovy, 1968. s. 69–71. 
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Osmdesátá léta začala být výsledkově úspěšnější. Více aktivní oddíly TJ Spartak 

Písek a TJ Jitex Písek měly své zastoupení v silničních, dráhových i cyklokrosových 

závodech. V Písku se roku 1986 konaly dva závody přeborů ČSR silniční cyklistiky 

v kategoriích družstev a jednotlivců. Závody se konaly při příležitosti výročních oslav 

sto let od založení organizované cyklistiky v Písku. Úspěšnějším oddílem byl v té době 

TJ Spartak Písek a jeho závodníci obvykle končili mezi prvními deseti nejlepšími 

závodníky v kraji.110 

Oddíl TJ Spartak Písek měl v roce 1988 registrovaných 75 členů. Téhož roku jeho 

závodníci získali 72 prvenství z celkových 76 závodů v soutěžích krajského přeboru 

a závodech ČSR. Vybojovali si tím pádem prvenství v jihočeské soutěži Liga mladých 

cyklistů. Nejlepším sportovcem okresu se stal z oddílu cyklistiky TJ Spartak Písek Josef 

Pavlíček, který na přeborech ČSR získal dvakrát 2. místo a jednou 3. místo. Celkově se 

J. Pavlíček umístil na 4. místě. 

Oddíl TJ Spartak Písek v roce 1990 registroval 60 členů. Jeho trenérem byl 

dlouhá léta zdatný trenér V. Bakovský a jeho předsedou byl Jaroslav Pech. Téhož roku 

dosáhl vynikajícího úspěchu Robert Carda, který získal titul přeborníka ČSFR. Kvalitní 

družstva mladších a starších žáků se účastnila MČR v časovce jednotlivců. V mladších 

žácích ovládl závod Tomáš Novotný ze Spartaku. V tomto roce registrujeme poslední 

zmínky tělovýchovných jednot cyklistiky na Písecku. Poté oddíly zanikly. 

Další zmínky o cyklistice v Písku evidujeme v roce 1995, kdy vznikly dva nové 

soukromé amatérské cyklokluby – Cyklo Švec a SK Sport Cyklo Žák, později Cyklo 

Blovský. Závodníci těchto klubů se díky dostupnosti závodních prostředků účastnili 

soutěžních duatlonů, triatlonů a kvadriatlonů v závodech na horských kolech v cross 

counry závodech. Kluby se díky těmto možnostem stávaly čím dál více oblíbenými. Za 

cykloklub Švec od roku 1999 závodil vítěz amatérského ME a MS v roce 1988 Karel 

Camrda. Oddíly se zaměřovaly především na amatérskou cyklistiku dospělých a během 

patnácti let zanikly v Písku i tyto dva kluby. 

Dnes evidujeme v Písku dva oddíly cyklistiky – Junior Cycling Písek projekt team 

a Bike time bulls Písek. Oba spolky jsou zaměřeny především na činnost dětí a mládeže 

a pravidelně se účastní amatérských závodů, především cyklokrosových.111 

 
110 Peroutka, O. 100 let organizované cyklistiky v Písku 1887–1987. Písek 1987. s. 3–30. 
111 Kronika města Písek 1988–2020. 
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Obrázek 65. Na fotografii členové oddílu Bike time bulls v roce 2018. Kronika města Písek 2018. 

 
Obrázek 66. Na fotografii členové oddílu Junior cycling Písek v roce 2020. Kronika města Písek 2020. 

3.3.11 Lyžování 

Schůze členů píseckého Sokola, která vedla ke vzniku prvního lyžařského oddílu 

v Písku, proběhla v roce 1948. Na Písecku nebyly pro rozvoj lyžování dobré podmínky 

a prozatím se tento sport do většího podvědomí veřejnosti nedostal. U obce Ražice 

vyrostl v roce 1955 skokanský můstek, kde byly pořádány první závody ve skocích na 

lyžích. V roce 1964 se přihlásil ke slovu klub TJ Jiskra Písek, který začal sdružovat 

lyžařské nadšence a pořádal první zájezdy za sněhem na Šumavu.112 

Na píseckém vrchu Hradiště byla v roce 1976 vybudována sjezdovka s umělým 

povrchem o délce 225 m a šířce 20 m, kterou mohli lyžaři využívat jak v zimě, tak v létě. 

Tím se stala zcela výjimečnou na jihu Čech. Proslavila se také, když byla využita při 

natáčení jedné ze scén k filmu Diskopříběh. Náklady na výstavbu činily 600 000 Kčs.113 

Na podzim roku 2018 byl lyžařský areál SkiArena zrenovován díky výrazné 

 
112 Peroutka, O. a kolektiv. 100 let tělesné výchovy v okrese Písek. Vimperk: Československý svaz tělesné 
výchovy, 1968. s. 389. 
113 Kronika města Písek 1976. 
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investici města Písek. Byl zde instalován nový vlek Tatrapoma včetně moderního 

odbavovacího systému a dětského, 15 metrů dlouhého pojízdného koberce. Také bylo 

položeno potrubí pro umělé zasněžování svahu a nově postavená čerpadla berou vodu 

z řeky Otavy hned pod svahem.114 Součástí dodávky byly také dva sněžné kanóny 

a nové osvětlení pro zlepšení podmínek při večerním lyžování. Díky dotační pomoci 

v roce 2016 se mohla základna rozrůst o další dětské členy a tréninky se mohly konat 

dvakrát až třikrát týdně. Své začátky zde zažila Kateřina Neumanová, která později 

vyměnila sjezdové lyže za běžecké. 

V osmdesátých letech se K. Neumanová objevovala také mezi dorosteneckou 

sjezdařskou elitou. Dále jako osmnáctiletá juniorka v roce 1990 poprvé vyhrála 

Mistrovství ČSFR v běhu na 15 km volným stylem a dále 3. místo v klasice. Následně 

přestoupila do sportovní školy do Vimperka, kde pokračovala v budování své bohaté 

běžecké kariéry. Jejím trenérem v píseckém oddílu byl Michal Brandtner. 

 Oddíl se v roce 1975 dostal pod hlavičku TJ Spartak Písek. Soustředil se 

především na alpské lyžování a jeho zakladateli byli trenéři Dušan Smrž a Miroslav 

Černík. Oddíl registroval v roce 1980 ve svých řadách 48 členů a v roce 1988 už 

103. V témže roce se TJ Spartak Písek účastnil 9 krajských kontrolních závodů, ve 

kterých získal třikrát 1. místo a celkem 6 medailí. Klub se během dalších let stal zcela 

soběstačným, osamostatnil se v roce 2004 a dodnes nese název Skiklub Písek.115 

Mezi závodníky novodobé historie patří Petr Brandtner, který patřil do užší 

špičky sjezdových závodníků z celé republiky. Za svoji kariéru se stal několikanásobným 

vítězem Českého poháru ve sjezdu a právě v této disciplíně je současným 

trojnásobným mistrem České republiky. Kromě sjezdu na lyžích posbíral několik 

titulových ocenění ve sjezdu na kolečkových bruslích. V tomto sportu se také účastnil 

mezinárodních soutěží, na kterých se nikdy nedokázal umístit na stupni vítězů. 

 
114 Písecké postřehy 2018. č. 31, roč. XXVII, s. 25. 
115 Kronika města Písek 1968–2015. 
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Obrázek 67. Na fotografii vlevo Petr Brandtner na závodech v Bavorsku v roce 2011, vpravo při 
oblastních závodech na umělém povrchu na Hradišti v roce 2019. Soukromý archiv Petra Brandtnera. 

Na jihu Čech právě vyrůstá další hvězda. Teprve sedmnáctiletý Štěpán Kroupa, 

reprezentant v alpském lyžování. Své první úspěchy zaznamenal již v roce 2014, kdy 

jako jedenáctiletý vyhrál největší rakouský závod v Zauchensee – Kidstrophy a ovládl 

také závod Českého poháru. Rok na to jej čekala operace kolene. Po zotavení vyhrál 

několik závodů v klasickém a obřím slalomu a v sezóně 2018–2019 se stal 

trojnásobným mistrem republiky. Další rok získal prvenství na MČR v alpské kombinaci 

v kategorii mladší junioři. Jeho trenérem je jediný dosavadní trenér ve Skiklub Písek – 

Petr Brandtner.116 

 
Obrázek 68. Na fotografii Skiarena Písek v roce 2020. Kronika města Písek 2020. 

 
116 Z pamětí Petra Brandtnera. 
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3.3.12 Horolezectví 

První zmínky o horolezectví v Písku jsou evidovány v roce 1955. Na jeho 

založení měli hlavní zásluhu Oldřich Brož a Jaroslav Slánský, profesoři na obchodní 

akademii v Písku.117 

Horolezecký oddíl Písek měl v roce 1973 pouze tři členy – Miroslav Černík, 

Ing. Bromová a Ing. Hliňáková. Všichni tři byli součástí družstva horolezecké 

reprezentace ČSSR, následně také ČSR. Oddíl každoročně pořádal několik zájezdů do 

Vysokých Tater, kde byla prováděna řada výstupů. Výjezdy byly pořádány společně 

s pomocí oddílů cyklistiky a turistiky. Ke svým tréninkům horolezecký oddíl využíval 

především skály u břehu řeky Otavy. Schopnosti horolezců našly své uplatnění 

v povolání nebo ve veřejných prospěšných pracích. Mezi zástupce mladé generace, 

dnes stále aktivních veteránů, patřili Jiří Holenda, Milena Voldřichová, Jiří Plátek, Viktor 

Mikeš nebo Jan Novák. 

Horolezecký oddíl Písek registroval v roce 1987 ve svých řadách 61 členů. 

Oblíbeným zájezdem bylo především zdolávání pohoří Ťan-Šan, nacházejícího se na 

území tehdejšího SSSR, nyní v Rumunsku. V tomto roce členové oddílu odpracovali 

v brigádnické činnosti celkem 560 hodin a někteří prováděli výškové práce pro různé 

spolky a organizace. Na dokonalý rozvoj horolezeckého sportu neměl oddíl dostatek 

finančních prostředků. Začátkem devadesátých let prošel HOP generační obměnou 

a v roce 1995 při něm vznikl HO Klíšťata, který se zabýval především prací s mládeží 

a jeho zakladateli byli bratři Petr a Martin Altmanovi. Zhruba o pět let později se 

HO Klíšťata zcela osamostatnil a v roce 2010 oddíl zanikl.  

Od roku 2005 mohli členové oddílu navštěvovat také nově zřízené lezecké 

centrum v Písku – Lezetop, jehož zakladateli byli bratři Altmanovi. Výstavba centra 

trvala zhruba rok a dovybavení další tři. Celková výše nákladů na výstavbu 

horolezeckého centra se vyšplhala do výše 14 000 000 Kč. Lezecké centrum bylo v roce 

2011 zpřístupněno veřejnosti a dodnes se zde pořádají různé závodní lezecké akce. 

Mezi oblíbené patří například závod Písecký Pavouk. Mezi současné mladé naděje 

v Písku patří Patrik Lučanovský a dále jediný současný reprezentant ve sportovním 

lezení Albert Musil. Mezi republikovou špičku patří také písecké ženy – Sabina 

 
117 Peroutka, O. a kolektiv. 100 let tělesné výchovy v okrese Písek. Vimperk: Československý svaz tělesné 
výchovy, 1968. s. 380. 
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Cendelínová nebo Markéta Bílková. Oddíl Lezetop Písek je volným pokračovatelem 

HO Klíšťata. 

Dodnes se Lezetop Písek soustředí také na alpské výstupy v Rakousku a ve 

Francii, kam každoročně pořádá řadu zájezdů.118 

 
Obrázek 69. Na fotografii Bratři Martin a Petr Altmanovi. Kronika města Písek 2015. 

3.3.13 Turistika 

Místní odbor KČT byl v Písku zřízen v roce 1901. Na jeho vzniku měl hlavní podíl 

dr. Jaromír Uhlíř a na začátku měl oddíl 19 členů. Historicky první výlet pořádaný 

odborem turistiky vedl píseckými lesy přes Vyhlídky, k rozcestí Rozkročák až k rybníku 

Němec. Za první rok svého působení uspořádal Klub českých turistů Písek několik 

přednášek a 17 výletů. Výlety probíhaly ve sváteční dny a každý týden v neděli. Odbor 

turistiky v Písku měl v roce 1927 zaznamenáno již 170 km značených turistických cest. 

Jednou z nejvýznamnějších vybudovaných tras odborem tehdejšího KČST je od roku 

1928 Sedláčkova stezka, která vede z Písku na hrad Zvíkov. Oddíl měl téhož roku ve 

svých řadách registrováno 361 členů. Po druhé světové válce je třeba vystihnout 

usilovnou práci profesora Františka Koláře, který vždy dbal na udržování turistických 

značek na Písecku. Zlomový převrat nastal v roce 1955, kdy v Písku vznikly nové dva 

turistické oddíly – TJ Jiskra Písek a TJ Spartak Písek.119 

Oddíl turistiky při Sokole TJ Jiskra Jitex Písek v roce 1968 registroval ve svých 

řadách 246 členů, druhý oddíl TJ Spartak Písek 99 členů a na celém okrese působilo 

celkem 21 cvičitelů s nejvyšší trenérskou kvalifikací. Společenské akce a pochody jsou 

 
118 Kronika města Písek 1968–2020. 
119 Peroutka, O. a kolektiv. 100 let tělesné výchovy v okrese Písek. Vimperk: Československý svaz tělesné 
výchovy, 1968. s. 84–280. 
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dodnes pořádány v úzké spolupráci s dnešními oddíly cyklistiky a lehké atletiky. V rámci 

osmdesátého výročí turistiky v ČSSR získali v témže roce čestné uznání II. stupně za 

oddíl TJ Jitex Písek Ing. Josef Staněk a prof. F. Kolář. V té době se značkaři starali 

celkem o 452 km značených turistických cest na Písecku. 

Pořádaly se také oblíbené večery – Cestujeme vsedě a zdarma. Tyto pohodové 

večery byly spojeny s promítáním filmů a diapozitivů, přičemž v roce 1971 bylo 

uspořádáno celkem 16 těchto akcí a 6 akcí v rámci vysokohorské turistiky. Od roku 

1972 pořádal TJ Spartak Písek tradiční Dálkový pochod Píseckými horami, který byl 

podzimním doplňkem Švejkovy padesátky. Oba pochody patří dodnes mezi velmi 

populární. 

O rok později se konal již sedmý ročník velmi populárního dálkového pochodu 

Švejkovy padesátky, kterého se zúčastnilo 472 turistů z 62 míst celé republiky. 

Startovalo se v městském parku u sokolovny, dále trasa vedla přes vrchol Živec, 

Tálínský rybník do obce Putim a zpět a jeho celková délka byla 50 km. V roce 1976 se 

pochodu účastnilo už 4 131 závodníků. O šest let později byla akce rozšířena 

o vzdálenosti na 15 km, 20 km, 25 km, 30 km a 35 km. Akce se téhož roku zúčastnilo 

6 000 pěších turistů, 324 cyklistů a poprvé v historii 157 vodáků na trati Strakonice–

Písek. Pochodu se roku 1989 účastnili také zahraniční turisté ze Slovenska a Maďarska. 

V roce 1989 bylo při pochodu registrováno rekordních 8 500 účastníků a rok později 

klesl zájem na 4 000. Každý závodník dodnes získává za účast odznak a diplom. 

V roce 1980 měl oddíl turistiky TJ Jitex Písek 437 členů a TJ Spartak Písek 

168 členů. Téhož roku se pořádaného spartakiádního pochodu Písek–Prčice účastnilo 

188 závodníků. Pochod měřil 60 km. Odbor turistiky a lehké atletiky je také 

každoročním pořadatelem oblíbeného Běhu kolem Ameriky. Také v tomto roce proběhl 

jubilejní 55. ročník. Postup na Mistrovství ČSSR v orientačním běhu do tehdejšího 

Gottwaldova, dnešního Zlína, vybojoval gymnazista Pavel Ševčík. V roce 2017 proběhl 

za rekordní účasti 90. ročník tohoto závodu. V závodě mílařů na 4 930 metrů si pro 

vítězství doběhl Roman Budil a hlavní závod na 8 130 metrů ovládl Jiří Csirika, oba 

závodníci z pořádajícího klubu Atletika Písek. V roce 2019 ovládl J. Csirik hlavní závod 

potřetí v řadě a putovní pohár mu zůstal už natrvalo. 

Dále se na Písecku od 80. let pořádají dálkové turistické pochody – Krajem 

kolem Švandy Dudáka, Sovova Stezka, Husitským krajem nebo akce Vorařská 
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padesátka. Mimo dálkové pochody pořádaly oddíly po celá léta každoročně přes 

60 zájezdů, mezi které patřily i rekreační výjezdy po celé republice i do zahraničí. Mezi 

oblíbené patřily zájezdy do Maďarska a Vysokých Tater. 

V roce 1990 vystoupil oddíl turistiky z TJ Jitex a obnovil své původní působení 

pod hlavičkou Klubu českých turistů Otavan. O rok později už nefungoval ani oddíl 

TJ Spartak Písek. Nově byl zřízen Klub českých turistů Turista Písek. Společně oddíly 

v devadesátých letech uspořádaly přes 80 domácích a také zahraničních zájezdů. Více 

aktivním oddílem byl koncem těchto let KČT Turista Písek, který měl v roce 1999 ve 

svých řadách 290 členů, KČT Otavan 105 členů. Dále je od roku 2000 veřejností čím dál 

tím více oblíbenou akcí Novoroční výstup na Mehelník, pohodový pochod na nejvyšší 

horu Píseckých hor. Všechny zmíněné výstupy a pochody jsou odjakživa pořádány 

společnými silami jediných oddílů turistiky na Písecku – KČT Tutrista Písek 

a KČT Otavan.120 

3.3.14 Atletika 

Zmínky o prvních atletických klubech v Písku jsou evidovány v roce 1946. Téhož 

roku se konal nábor zájemců o lehkou atletiku, který se ovšem prozatím nesetkal 

s úspěchem. Poté v roce 1958 Sokol ČASK Písek svolal schůzi, na které došlo 

k organizaci prvního lehkoatletického oddílu v Písku – TJ Spartak Písek. První soutěžní 

závody jej čekaly až v roce 1965.121 

V sedmdesátých letech působily v Písku tři atletické oddíly – nejaktivnější oddíl 

TJ Spartak Písek a společně s ním VTJ Písek a TJ Jitex Písek. TJ Jitex Písek evidoval v roce 

1978 ve svém oddílu 10 členů, VTJ Písek 12 členů a TJ Spartak Písek 25 členů. Halového 

mistrovství ČSSR v roce 1971 se zúčastnili dva závodníci VTJ Písek – Jaromír Dvorník, 

který se umístil ve skoku vysokém na 2. místě při výkonu 194 cm, a Jan Beránek si 

vybojoval 3. místo ve skoku o tyči s výkonem 400 cm. 

Za oddíl TJ Spartak Písek byl v 80. letech úspěšným atletem maratonec Zdeněk 

Žák, který se účastnil také několika republikových závodů a na krajské úrovni neměl 

mezi dospělými přemožitele. Celkově v těchto letech neregistrujeme větší úspěchy 

píseckých atletických oddílů. 

 
120 Kronika města Písek 1968–2020. 
121 Peroutka, O. a kolektiv. 100 let tělesné výchovy v okrese Písek. Vimperk: Československý svaz tělesné 
výchovy, 1968. s. 240. 
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V devadesátých letech byl opět aktivní především oddíl TJ Spartak Písek, který 

od roku 1991 závodil pod hlavičkou TJ Sokol Písek. O rok později TJ Sokol Písek 

registroval 41 členů, z toho pouze 3 dospělé. Největší problém byl v nedostatku 

členské základny. Tomu odpovídaly také výsledky, které byly do tohoto roku spíše 

podprůměrné. Historický úspěch se v roce 1992 podařil starším žákyním, které se 

v přeboru jižních Čech v atletice družstev umístily na 2. místě. Téhož roku se atleti TJ 

Sokol Písek zúčastnili mezinárodních závodů v Linci, kde se žák Tomáš Havlíček umístil 

na 1. místě v hodu diskem. V roce 1997 registroval oddíl ve svých řadách 32 členů. 

Mužům se téhož roku podařilo vyhrát krajský přebor, čímž si zajistili postup do II. ligy. 

Atletický oddíl vedl dlouholetý závodník v běhu a ústřední postava písecké atletiky při 

TJ Spartak Písek a následně TJ Sokol Písek – Jaroslav Putschégl. Dodnes J. Putschégl 

zastává funkci předsedy klubu a ve svých 81 letech je stále aktivním běžcem. Dále 

zastává funkce ředitele, rozhodčího a dalších souvisejících aktivit spojených 

s pořádáním atletických závodů, především v Písku. 

Všechna družstva TJ Sokol Písek soutěžila v roce 2000 v krajském přeboru a pár 

atletů z Písku se zúčastnilo také MČR. Nejlepší závodnicí oddílu pro tento rok se stala 

Dana Zvoníčková, která si vybojovala start na Mistrovství ČR v Plzni, kde na trati 

10 km vybojovala stříbrnou medaili a na trati 5 km skončila bronzová. O rok později 

muži krajský přebor ovládli a postoupili do kvalifikace o II. ligu. Bohužel vzhledem 

k onemocnění většiny píseckých závodníků se oslavy nekonaly. Do II. ligy mužů oddíl 

postoupil po vydařené kvalifikaci v Českých Budějovicích v roce 2003. Velký zlom nastal 

o dva roky později, kdy stadion bývalé VTJ Dukly Písek prošel přestavbou. 

Byla zrekonstruována tribuna společně s kabinami, kde byla nově zbudována 

posilovna, a běžecký ovál stadionu byl opatřen tartanovým povrchem. Atletický oddíl 

TJ Sokol Písek v roce 2010 registroval ve svých řadách pouze 19 členů. V této sezóně se 

v kategorii do 23 let objevuje v tabulkách jméno písecké naděje Valerie Emingerové, 

která na MČR v přespolním běhu závod ovládla a 3. místo si vybojovala v závodě na 

1 500 m.122 

 
122 Kronika města Písek 1968–2010. 
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Výraznější vzrušení nastalo v roce 2019. Na Mistrovství republiky v Brně si Petr 

Hošna vybojoval 3. místo v běhu na 5 000 m. V témže roce se konal druhý ročník 

Maratónského běhu Pískem, který ovládli vítěz prvního ročníku P. Hošna a Markéta 

Babinská, oba z oddílu Atletika Písek. Pod tímto názvem vystupuje oddíl od roku 

2015.123 

 
Obrázek 70. Na fotografii Jaroslav Putschégl v roli rozhodčího při atletických závodech v Písku roku 
2019. Kronika města Písek 2020. 

3.3.15 Plavání 

První zmínky o plaveckém sportu se objevují v roce 1960, kdy byla v Písku 

zřízena komise při okresním náčelnictvu ZTV. Následně došlo k proškolení prvních 

cvičitelů základního plavání a byla vytvořena metodika pro výuku neplavců na školách 

a v jednotách. Díky těmto událostem byl zřízen první plavecký klub TJ Jiskra Písek, 

později TJ Spartak Písek. Došlo k vybudování plovárny U Václava, kde se trénovalo 

a pořádaly se zde také první plavecké závody. Tento původní plavecký areál v Písku 

funguje dodnes. Poslední rekonstrukcí prošel v roce 2019.124 

Výstavba nového plaveckého stadionu v Písku začala v roce 1979. K jeho 

zprovoznění došlo v roce 1983 a celkové náklady na jeho výstavbu dosáhly výše 

20 000 000 Kč. Stadion byl v roce 1986 rozšířen o venkovní padesátimetrový hluboký 

bazén. Při konání celostátní spartakiády v Písku roku 1985 se uskutečnila plavecká 

štafeta, které se účastnilo 1 000 závodníků z každého závodícího družstva. Každý 

z jednotlivých účastníků měl za úkol uplavat 100 m. Písecké družstvo TJ Spartak Písek 

 
123 Písecké postřehy 2019. č. 21, roč. XXVIII, s. 24. 
124 Peroutka, O. a kolektiv. 100 let tělesné výchovy v okrese Písek. Vimperk: Československý svaz tělesné 
výchovy, 1968. s. 394–396. 
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zvládlo uplavat závod za 33 hodin a 28 minut a akce trvala nepřetržitě 1 den a 9 hodin. 

Při TJ Spartak Písek byli v tomto roce nejúspěšnějšími mladými závodníky Zdeněk 

Hejduk, Jan Pixa a František Holas. Poslední jmenovaný také získal ocenění v kategorii 

dorostenců – Nejlepší sportovec na Písecku za rok 1985. Oddíl TJ Spartak Písek 

registroval v roce 1987 ve svých řadách 138 členů a na krajské úrovni potvrzoval své 

kvality. Oddíl se začal pomalu soustředit na výchovu vrcholových sportovců. 

Z mistrovství ČSR starších žáků v roce 1988 si přivezl stříbrnou medaili Zdeněk Heyduk, 

který následně získal ocenění v kategorii starších žáků – Nejlepší sportovec na Písecku 

za rok 1988. Téhož roku Eva Brožkovcová získala ocenění Nejlepší trenér mládeže na 

Písecku za rok 1988.125 

Od roku 1999 nese oddíl název PK Písek. V témže roce byl při plavecké škole 

Plaváček nově zřízen oddíl synchronizovaného plavání. V devadesátých letech působilo 

při PKPí sedm trenérů – Jaroslav Krejčí, Michal Walter, Petr Novotný, Petr Pravdík 

a další. Předsedou klubu byl v letech 1993–2003 Jaroslav Krejčí, kterého později 

nahradila Irena Lidinská. V letech 1995–2005 byl nejlepším plavcem v oddílu Jindřich 

Mokráček, který se stal několikanásobným mistrem České republiky. Byl také 

v juniorské reprezentaci a do roku 2010 byl držitelem rekordů v kategoriích starších 

žáků a mladšího dorostu v soutěžích na 50 m a 100 m, obě disciplíny volný způsob. 

Dále byl také účastníkem ME juniorů v roce 2001 na Maltě. 

Od roku 2006 se v plaveckých tabulkách objevuje jméno Kristián Svoboda, který 

se stal vícenásobným mistrem ČR a v reprezentaci se objevil v kategorii mladších 

a starších žáků. Plavecký Klub Písek se od roku 2016 účastní mezinárodních závodů 

v německém Wetzlaru a rakouském Walesu, odkud si vždy přiveze medailová ocenění. 

Písečtí si přivezli ze župního mistrovství v plavání v roce 2017 ve Strakonicích více než 

polovinu všech udělovaných medailí. Zlaté medaile si ve svých kategoriích vybojovali 

Jaroslav a Antonín Haškovi, Vanda Kettigová a Ivo Sobotka. V posledních třech letech 

těsně nedosáhli na stupně vítězů na MČR K. Svoboda a Natálie Kolářová. Oba 

v kategorii dospělí doplavali ve svých disciplínách nejlépe na 4. místě. Současnými 

trenéry v PKPí jsou Jan Němec, Gabriela Benešová, Jiří Šolc, Petra Krejčová a Irena 

Lidinská. Současným předsedou klubu je Jiří Šolc.126 

 
125 Kronika města Písek 1968–2020. 
126 Z pamětí Gabriely Benešové. 
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Obrázek 71. Na fotografii vlevo družstvo mladších žáků po závodech Letního přeboru Jihočeského 
kraje v roce 2015, vpravo fotografie startu ze stejného závodu. Kronika města Písek 2015. 

3.3.16 Sportovní gymnastika, aerobik 

Oddíl sportovní gymnastiky vznikl při Sokole v roce 1957 a jeho první trenérkou 

byla Zdena Pavlovicová. V Písku patřila gymnastika odjakživa mezi méně rozšířené 

sporty. Oddíl TJ Sokol Písek registroval v roce 1972 ve svých řadách 104 členů a oddíl TJ 

Spartak Písek 40 členů. Téhož roku se závodníci Sokola účastnili 33 závodů v rámci 

okresního a krajského přeboru a přeboru ČSR. Mezi úspěšné cvičence patřili René 

Ševčík a Miroslava Mivaldová. Za svoji existenci nedosahovali cvičenci Spartaku větších 

úspěchů. Před závoděním dával oddíl Spartaku přednost cvičení na společenských 

a kulturních akcích. 

Děvčata Sokola si v roce 1989 z mezinárodních závodů starších žákyň 

a dorostenek v Dejvicích přivezla celkem 8 z 9 udělovaných medailí. Oddíl TJ Sokol 

Písek registroval v roce 1994 ve svých řadách 71 cvičenců. Téhož roku si 

z mezinárodních závodů v Plzni přivezli zlato dospělí – Pavel Ševčík a Lenka Žáková. Na 

mezinárodních závodech v Písku v roce 1998 získali domácí 14 z 18 zlatých medailí. 

Oddíl téhož roku evidoval 56 členů a neúčastnil se žádných zajímavých soutěžních 

akcí.127 

Při Sokole vznikl v roce 2000 oddíl moderní gymnastiky pod vedením 

špičkových trenérek – Ing. Jeleny Karlové a mistrně světa Světlany Luzanové. 

Jednou z nejúspěšnějších mladých gymnastek byla v té době Nikol Jiroutová, 

která se pravidelně účastnila soutěží Pohár o osvobození Č. Budějovic, krajský 

přebor jednotlivkyň, krajský přebor družstev a Poháru v Nové Včelnici.128 V roce 

2005 podávaly v moderní gymnastice skvělé výkony závodnice Hana Strnadová, která 

obsadila 2. místo na MČR se stuhou, a dorostenka Lada Karlová, která se umístila 

 
127 Ročenka sokolské župy Jeronýmovy. Písek. 1992. s. 12–13. 
128 Písecké postřehy 2000. č. 22, roč. XII, s. 16. 
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druhá na MČR ve víceboji. Oddíl moderní gymnastiky fungoval zhruba do roku 2010, 

poté postupně zanikl a jeho cvičenci se přesunuli pod oddíl sportovní gymnastiky TJ 

Sokol Písek.129 

Mezinárodních závodů ve sportovní gymnastice v německém Plittersdorfu se 

roku 2003 zúčastnily žákovská družstva Sokola. Družstvo ve složení Štěpán, Profant, 

Vrbka a Nohejl obsadilo 2. místo. Cvičiteli byli Ing. Z. Janda, L. Žáková a M. Janda.130 

V roce 2005 se pod vedením Elišky Motyčkové připravovaly mladší a starší žákyně 

sportovní gymnastiky na mezinárodní závod O pohár města Písku v gymnastice. Starší 

žákyně dokázaly soutěž ovládnout. Dorostenky a ženy v moderní gymnastice se pod 

vedením Lenky Žákové v témže roce umístily na 1. místě v přeborech ČOS.131 

Oddíl TJ Sokol Písek registroval v roce 2008 ve svých řadách 58 cvičenců a po 

dlouholeté usilovné práci se konečně dostavily úspěchy žactva. Na krajských závodech 

a přeborech ČOS obsadili mladší žáci shodně 2. místo v soutěžích družstev. V moderní 

gymnastice na MČR v témže roce reprezentovala Sokol Lada Karlová, která se umístila 

na 2. místě. Jejími trenéry byli manželé Šťastní.132 O dva roky později se konal jubilejní 

pátý ročník mezinárodního závodu ve sportovní gymnastice O pohár města Písku. 

V kategorii žákyň si zlato vybojovala Tereza Sajtlová. V novodobé historii sportovní 

gymnastiky v Písku neregistrujeme výraznější úspěchy. 

3.3.16.1 AEROBIK 

Oddíl aerobiku Edita Sokol AK vznikl při Sokole v roce 2010. Jeho zakladateli byli 

manželé Šťastní a v Jihočeském kraji nemají dodnes konkurenta.133 Dnes patří Edita 

Sokol AK mezi elitu aerobiku v celé republice a každoročně předvádí skvělé výkony jak 

na domácí, tak na zahraniční scéně. Dalšími trenérkami byly a dodnes jsou Jaroslava 

Benešová a Kateřina Kubínová. Dalším klubem, který konkuruje oddílu Sokola, je oddíl 

AC Sole, který vznikl při DDM v Písku v roce 2005 a dodnes dosahuje kvalitních 

výsledků také na republikové úrovni. Hlavními trenérkami jsou sestry Barbora 

a Kristýna Kutějovy.134 

 
129 Ročenka sokolské župy Jeronýmovy. Písek. 2011. s. 11. 
130 Písecké postřehy 2003. č. 14, roč. IX, s. 14. 
131 Ročenka sokolské župy Jeronýmovy. Písek. 2006. s. 9. 
132 Ročenka sokolské župy Jeronýmovy. Písek. 2008. s. 12. 
133 Ročenka sokolské župy Jeronýmovy. Písek. 2012. s. 8. 
134 Kronika města Písek 2000–2020. 
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Obrázek 72. Na fotografii vlevo Ing. Jelena Karlová a Světlana Luzanová, účastnice Olympiády 
v Atlantě 1996, vpravo fotografie ze závodů Českého poháru ve sportovní gymnastice v roce 
2008 v Písku. Kronika města Písek 2004. 

3.3.17 Úpolové sporty 

TJ SOKOL PÍSEK KARATE  

Oddíl karate vznikl při Sokole v roce 1999 a jeho zakladatelem byl Jano Kopko. 

Oddíl při zakládání ve svých řadách registroval 31 členů a o rok později se k oddílu 

karate přidal také oddíl kickboxu.135 Jaroslav Devera se v roce 2002 na MS v kickboxu 

umístil na 5. místě a na MČR obsadil 1. místo. Jeho bratr Roman Devera se na 

MS umístil na 3. místě. Do čela oddílu bojových umění byl v roce 2008 dosazen Ladislav 

Včelička a oddíl měl ve své registraci již 90 členů. V témže roce získal Jan Voráček 

dvakrát titul mistra České republiky – v Allkampf-Jitsu a Jiu-Jitsu.136 Na závěr sezóny byl 

vyhodnocen jako druhý nejlepší mládežnický sportovec v rámci Jihočeské župy 

sokolské David Levý. Karatista Marek Pohanka dostal ocenění v kategorii dorostenců – 

Nejlepší sportovec na Písecku za rok 2008. Zlato si na Mistrovství ČR v kickboxu v roce 

2012, v kategorii starších žáků, vybojoval Marcel Čihák. Závodníci TJ Sokol Písek – 

V. Včelička, M. Čihák, F. Veselý, O. Polanecký, D. Levý, K. Frnka a K. Tomáš – úspěšně 

reprezentovali Sokol na Mistrovství Bavorska. Přivezli celkem pět vítězných titulů. 

Postupem dalších přibližně tří let oddíl v Sokole zanikl.137 

 
135 Ročenka sokolské župy Jeronýmovy. Písek. 2000. s. 10. 
136 Ročenka sokolské župy Jeronýmovy. Písek. 2009. s. 8. 
137 Písecké postřehy 2009. č. 29, roč. XVIII, s. 17. 
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Obrázek 73. Na fotografii uprostřed Jano Kopko, zakladatel oddílu karate při Sokole v roce 1999. 
Fotografie z roku 2012. Soukromý archiv Františka Bořánka 

3.3.17.1 BUDO ŠKOLA KARATE KLUB PÍSEK 

Pod taktovkou Karla Koleruse vznikl v Písku roku 1988 nový školní klub – Budo 

Škola KK Písek. Jeho zápasníci sbírali úspěchy také na mezinárodní úrovni. Mezi 

dorostenkami byla úspěšná Petra Pecková, která se na MČR v kategorii kumite umístila 

na 6. místě, čímž se dostala do širšího družstva reprezentace ČR. Ze světového poháru 

v karate Nord Open Karate World Cup v Norsku v roce 2001, kde závodilo 

780 reprezentantů z 25 zemí, přivezli písečtí karatisté 1 zlatou medaili, 8 stříbrných 

a 3 bronzové. Mezi dorostenkami zde byla úspěšná Veronika Koderová. Tento úspěch 

je prozatím největším v historii klubu. V roce 2015 se Karlu Kolerusovi dostalo 

významného ocenění – 6th Dan, označení pro mistrovské stupně v karate, a titulové 

ocenění Shinan za zodpovědné studium umění Karatedo Shotokan a přínos k jeho 

rozvoji v České republice.138 

 
Obrázek 74. Na fotografii Karel Kolerus – zakladatel školního klubu karate Budo Škola KK Písek v roce 
1988. Fotografie z roku 2015. Soukromý archiv Karla Koleruse. 

 
138 Z pamětí Karla Koleruse. 
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3.3.17.2 SKP KARATE PÍSEK 

Samostatný oddíl karate – SKP Karate Písek vznikl v roce 2012. Hlavní zásluhu 

na jeho vzniku měl David Krejči, který byl vychováván trenéry v Sokole a dodnes působí 

jako jediný trenér při SKP Karate Písek. V dnešní době má oddíl 80 členů. Od jeho 

vzniku do současné doby oddíl vychoval deset reprezentantů České 

republiky, dvanáct titulových mistrů ČR, patnáct vicemistrů ČR a několik medailistů 

z republikových mistrovství. Nejúspěšnějším závodníkem v historii oddílu je Tomáš 

Nechyba. Oddíl je každoročním účastníkem evropských a mezinárodních soutěží pod 

federací WKF – Světová federace karate, která byla založena v roce 1990 a je největším 

řídícím orgánem sportovního karate s více než 180 členskými zeměmi. Organizace 

WKF je jediná organizace karate, která je uznána mezinárodním olympijským výborem 

a má více než 10 milionů členů. SKP Karate Písek je veden pod Českým svazem karate, 

ve kterém je bezmála 200 registrovaných oddílů z celé ČR. Oddíl se pravidelně v rámci 

celoročního vyhodnocení žebříčků klubů dle dosažených výsledků umisťuje v první 

desítce z celé republiky.139 

 
Obrázek 75. Na fotografii mladší žáci oddílu SKP Karate Písek pod dozorem svého dlouholetého 
trenéra a závodníka Davida Krejči. Fotografie z roku 2018. Soukromý archiv Davida Krejči. 

3.3.17.3 JUDO 

Historii juda v Písku registrujeme od roku 1953. Pod vedením Zdeňka Marka 

vznikl první oddíl juda při TJ Slovan Písek a na svém začátku měl 31 členů. Později se 

oddíl registroval při TJ Rudá hvězda Písek a patřil mezi velmi úspěšné sportovní oddíly 

na Písecku.140 Jeho předsedou a trenérem byl v 70. letech Tomáš Blažek. Jeho místo 

 
139 Z pamětí Davida Krejči. 
140 Peroutka, O. a kolektiv. 100 let tělesné výchovy v okrese Písek. Vimperk: Československý svaz tělesné 
výchovy, 1968. s. 393. 
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převzal v roce 1978 Jaroslav Kaštánek. Téhož roku oddíl registroval 61 zápasníků 

a závodil na krajské úrovni. Jeho členové se několikrát kvalifikovali i na republiková 

mistrovství, odkud si přivezli vždy nejlépe 3. místo. Patřili mezi ně Jan Cvejn a Kamil 

Beneš. Historického úspěchu dosáhl v roce 1990 Martin Procházka na mistrovství Čech 

a Moravy starších žáků, které se konalo v Příbrami. Ve váze do 72 kg získal titul 

přeborníka a jednalo se o vůbec první titul dosažený píseckým oddílem v této 

disciplíně. V roce 1992 vystoupil oddíl z klubu TJ Rudá hvězda a vznikl TJ Budoklub 

Písek. V roce 2006 se oddíl vrátil pod záštitu nynějšího SKP Písek. Jeho hlavními 

představiteli byli od roku 1985 Jaroslav Branšovský a Stanislav Kopecký. První 

jmenovaný má od roku 2000 oddíl kompletně ve své péči. Úspěšnou závodnicí byla 

jako dorostenkyně Alice Matějíčková, která nyní zápasí za oddíl SKP Plzeň. V současné 

době je reprezentantkou ČR v kategorii dospělí ve váze do 78 kg.141 

 
Obrázek 76. Fotografie oddílu juda TJ Budoklub Písek v roce 2012. Soukromý archiv Františka Bořánka. 

3.3.18 Šerm 

Šerm se začal objevovat v píseckém Sokole v roce 1923 po 1. sv. válce a jeho 

hlavním představitelem v Písku byl rytíř Kotyz. První oddíl šermu v Písku, Union Písek, 

vznikl v roce 1928 a jeho první vystoupení proběhlo v hotelu Zlaté kolo v Písku. 

Při zastavení činnosti Sokola v roce 1941 došlo k přemístění šermířů pod ČASK Písek. 

V roce 1945 došlo k přesunu zpět pod Sokol a v roce 1955 byl uspořádán první ročník 

prestižního turnaje – O zlatý kord města Písku. Závodilo se kordem i šavlí a od roku 

1961 pouze kordem. V roce 1965 oddíl pořádal dorostenecké Mistrovství ČSSR v šermu 

fleretem. Oddíl šermu při Sokole, TJ Jitex Písek, registroval v roce 1972 ve svých řadách 

34 členů. Téhož roku se v Písku konala celostátní akce – Zlatý kord a Velká cena 

fleretem. Písecký oddíl zatím nezaznamenával větší úspěchy než na okresní scéně. 

 
141 Kronika města Písek 1968–2020. 
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V osmdesátých letech došlo ke značnému výsledkovému zlepšení a v roce 

1986 oddíl zaznamenal 5 titulů přeborníků kraje. Šerm udržoval dlouhodobě 

mimořádně dobré výsledky. Ještě lepší časy přišly v letech devadesátých, konkrétně 

v roce 1991, kdy se Zlata Zezulová poprvé účastnila mistrovství ČSFR v šermu fleretem 

a kordem. 

Při oddílu působili dva trenéři – Silvestr Zezula a Ivan Bílek. Další léta se oddíl 

pravidelně objevoval na MS a na mezinárodních turnajích v Itálii, Rakousku, Německu 

nebo v Bratislavě. Na celostátních turnajích úřadovali z žactva Kropáček, Zezulová 

a Kalivoda. Z. Zezulová závodila také mezi kadety a právem jí v roce 1992 patřilo 

1. místo v žebříčku šermu v rámci ČR. Z. Zezulová se o rok později nominovala na 

nadcházející MS v Mexiku, kde obsadila 10. místo.142 ČŠS udělil Z. Zezulové titul 

Nejúspěšnější juniorka za rok 1997. Téhož roku Z. Zezulová vyhrála několik domácích 

mistrovství a na ME se v šermu kordem umístila na 22. místě.143 Na Mistrovství 

Evropy 1999 obsadil S. Zezula 16. místo. V roce 2000 patřilo Z. Zezulové 3. místo 

v tabulkách žebříčku šermu v České republice a na ME obsadila 12. místo. 

Oddíl šermu při Sokole registroval v roce 2002 ve svých řadách 38 členů. 

Kadetky a žačky získaly titul mistra ČR v kordu družstev.144 Mezi muži se objevovala 

jména Petr a Jan Šedivý, kteří se prosazovali na krajské úrovni a oblastních přeborech 

ČOS. Na mistrovství ČR v roce 2007 se v šermu kordem umístila nejlepší závodnice 

Z. Zezulová na 2. místě. O rok později si vybojovala na stejné soutěži 5. místo. V dalších 

letech neregistrujeme větší úspěchy šermířů ze Sokola, i když patřilo mezi republikovou 

špičku. Družstvo mužů si na MČR v roce 2010 vybojovalo bronzové medaile.145 

 
142 Ročenka sokolské župy Jeronýmovy. Písek. 1993. s. 5. 
143 Písecké postřehy 1997. č. 21, roč. VI, s. 14. 
144 Ročenka sokolské župy Jeronýmovy. Písek. 2002. s. 9. 
145 Písecké postřehy 2010. č. 34, roč. XIX, s. 11. 
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Obrázek 77. Fotografie Zlaty Zezulové – Cena Rudolfa Kratochvíla 2007 v Praze, kde si v kategorii 
seniorek vybojovala 3. místo. Kronika města Písek 2007. 

3.3.19 Kulturistika 

Oddíl kulturistiky vznikl při Sokole v roce 1965, nicméně závodilo se pod 

hlavičkou TJ Jitex Písek. Jeho zakladateli byli Jan Novotný, Jiří Novotný a Jiří Kovárna. 

Cvičení probíhala v prostorech tělocvičny SOU Písek a cvičilo se pouze v odpoledních 

hodinách, kdy neprobíhalo vyučování. Podmínky pro rozvoj kulturistiky byly mizivé. 

V zimě se muselo intenzivně topit v obyčejných kamnech a cvičilo se klidně ve 

dvou zimních bundách. Všechno nářadí a činky si cvičenci museli nanosit do tělocvičny 

a po skončení zase uskladnit zpět. Mezi závodníky patřili Jiří Khun, Zbyněk Růth, 

Jaroslav Novotný, Jiří Novotný, Jan Novotný a Pavel Zahrádka. Všichni jmenovaní 

závodili jak v estetické kulturistice, tak v silovém trojboji. Všichni závodníci se účastnili 

soutěží krajského přeboru. Závodníci Jar. Novotný a P. Zahrádka se dokázali z krajského 

přeboru několikrát nominovat i na MČR, kde nikdy nedosáhli na medailové umístění. 

V roce 1973 měl oddíl kulturistiky 18 členů. 

Kulturistika v Písku prošla v polovině 70. let generační obměnou. Mezi cvičenci 

byli Josef Javorský, Tomáš Kolínský, Václav Wéber a Pavel Dozsa. V letech 1979–

1982 registrujeme největší úspěchy písecké kulturistiky. Na Mistrovství ČSR vybojoval 

Stanislav Vaňourek v roce 1980 mezi st. dorostenci 2. místo a v roce 1982 ovládl 

závodník Roman Benda Mistrovství ČSR st. dorostenců. Bohužel byl ve finále, údajně 

neprávem, diskvalifikován kvůli šířce nohavic u plavek. Po upozornění na velikost 

plavek nedostal písecký závodník žádný čas na převlečení a následovala okamžitá 

diskvalifikace. Závodník P. Dozsa byl v roce 1985 mezi dospělými oceněn jako Nejlepší 

sportovec na Písecku za rok 1985. 
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Obrázek 78. Vlevo na fotografii Pavel Dozsa na závodech krajského přeboru v trojboji v roce 1985, 
vpravo Pavel Zahrádka při závodech v estetické kulturistice v roce 1969. Soukromý archiv Pavla 
Zahrádky. 

Oddíl kulturistiky dostal v roce 1980 povolení k přebudování školních sklepů na 

první posilovnu v Písku. K přestavbě docházelo pouze v sobotu a v neděli. Svépomocně 

si amatérští nadšenci kulturistiky vyráběli lavice, činky a jiné vybavení. Práce trvala 

celkem dva roky. 

Závody v estetické kulturistice probíhaly v píseckém divadle, kde byly vždy díky 

skvělému osvětlení vytvořeny jedinečné podmínky pro soutěžení. Místo bylo oblíbené 

všemi závodníky i z Jihočeského kraje. Hlavní generační obměnou prošel oddíl v roce 

1990, následně přešel pod Sokol a měl 38 členů. Předsedou oddílu byl Jaroslav 

Novotný. Klub se věnoval spíše kondičnímu cvičení a pouze 3 sportovci se účastnili 

závodů krajského přeboru. Ve své původní tělocvičně byl nucen oddíl kulturistiky 

ukončit své působení v roce 1994 a díky Sokolu byl cvičencům na delší dobu poskytnut 

azyl v písecké loděnici, kde se po dobu 20 let cvičilo třikrát týdně bez závodních ambicí. 

Oddíl kulturistiky měl v roce 2001 pouze 9 členů a nezaznamenával žádné 

výraznější výsledky. Oddíl kulturistiky zcela zanikl v roce 2016 a posilovna v loděnici má 

dnes pro bývalé závodníky pouze rekreační využití. 

V roce 1988 registrujeme v písecké kulturistice také ženy. Mezi závodnice 

patřily Darina Gajovská, Anežka Krulová a Eva Přibilová. Jejich trenérem byl Tomáš 

Kolínský, který v roce 1991 oddíl opustil a založil v Písku historicky první fitcentrum, 

které bylo zároveň prvním v okrese. Studio mělo sloužit také pro širokou veřejnost. 

Připravovalo se zde 24 nadšenců, kterým se dostávalo individuálního tréninkového 
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přístupu. Úspěšnou mezi ženami byla D. Gajovská, která se stala dvojnásobnou 

mistryní republiky v bodybuildingu a ve stejné disciplíně se v roce 1997 umístila 

bronzová na ME. Dodnes vykonává funkci hlavní rozhodčí na MČR v kulturistice, fitness 

a bodyfitness žen.146 

 
Obrázek 79. Vpravo na fotografii Darina Gajovská. Fotografie z Mistrovství Evropy v roce 1997. 
Soukromý archiv Dariny Gajovské. 

3.3.20 Šachy 

Spolek českých šachistů byl v Písku založen v roce 1906 a roku 1922 byla 

založena Jihočeská župa šachová v Českých Budějovicích. Během války zanikly šachové 

oddíly SPŠ Písek a Chocholouš Písek. Někteří bývalí členové těchto oddílů začali 

pracovat v nově vzniklých státních podnicích a zřejmě se zasloužili o to, že v roce 

1952 byl založen nový šachový oddíl – TJ Jiskra Jitex Písek. Klub byl pokračovatelem 

svých dvou starších předchůdců. Od roku 1952 se závodilo pod hlavičkou ZK Jitex 

a celkem měl oddíl 19 členů a od roku 1973 klub závodil pod názvem TJ Jitex Písek. 

Smutná zpráva přišla v roce 1974, kdy zemřel přední hráč „A“ mužstva a nositel 

I. výkonnostní třídy František Lukáš. Obyčejně se hrálo v úterý a ve čtvrtek v klubovně 

na loděnici TJ Jitex a rozpočet pro rok 1978 činil 11 605 Kčs. 

 
146 Paměti Pavla Zahrádky a Pavla Dozsy. 
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Obrázek 80. Fotografie, na které je výbor šachu Tělovýchovné jednoty Jitex Písek v roce 1973. Kronika 
Šachklubu Písek. 

V 80. letech byly hrací dny ve čtvrtek a v sobotu ve sportovní hale sokolovny, 

v klubovně č. 39. Oddíl v roce 1983 registroval 37 členů + 8 hostů a všichni nastupovali 

v soutěžích krajského přeboru.147 V roce 1984 zemřela ve věku 8 let dlouholetá 

ikona píseckých šachů Richard Novák, který zde hrál celých 46 let. Byl nositelem 

I. výkonnostní třídy a při svých volných dnech šachy i vyučoval. Osmkrát se stal 

přeborníkem Písku. Jeho rekord bude pravděpodobně ještě dlouhou dobu nepřekonán. 

V neděli 17. 11. 1985 přijela do Písku sehrát simultánku Eliška Richtrová, která 

je naší jedinou mezinárodní velmistryní v šachu. Ve sportovní hale ji čekalo 

23 účastníků, z toho 10 žáků nebo dorostenců. Jediný úspěšný dorostenec byl Ján 

Gdovin, který dokázal vyhrát věžovou koncovku. Z mužů byl úspěšný Vladimír Šimek. 

Pouze tito dva z celkových třiadvaceti vyzyvatelů dokázali vyhrát, dalších šest uhrálo 

remízu a patnáct se jich vzdalo po předlouhém boji, který trval necelých sedm hodin.  

Vladimír Šimek byl v roce 1997 jmenován předsedou jediného šachového 

oddílu v Písku. V témže roce se „A“ mužstvo ve II. lize umístilo na osmém místě 

a „B“ mužstvo postoupilo do divizní soutěže. V roce 1990 ve věku 76 let zemřel po 

dlouhé nemoci skromný a oblíbený učitel František Krýže, dlouholetý oblastní 

přeborník šachu „A“ mužstva Písku. V 90. letech se hrála v Písku II. liga, divizní a krajské 

soutěže. 

Po dlouhých letech došlo v roce 2010 k přejmenování na Šachklub Písek a  jeho 

hlavní družstva ve II. lize předváděla průměrné výkony.148  

 
147 Kronika šachového oddílu Šachklub Písek. Písek. 2016. s. 2–5. 
148 Kronika šachového oddílu Šachklub Písek. Písek. 2016. s. 6–11. 
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Obrázek 81. Na fotografii vlevo František Krýže při závodech v roce 1988, vpravo Richard Novák jako 
trenér při utkání mládeže v roce 1982. Kronika Šachklubu Písek. 

Vedle Šachklubu Písek vznikl v roce 2011 v Písku nový šachový klub při Domově 

dětí a mládeže v Písku – DDŠ Písek. Tento oddíl nastupoval ve II. jihočeské lize společně 

s družstvem Šachklub Písek „C“.149 

V soutěžních tabulkách šachu se od roku 2015 začíná objevovat jméno Jakub 

Stinka z oddílu Šachklub Písek. Tehdy, v jedenácti letech, překvapil pražského 

soupeře TJ Dukla Praha odvážnou variantou sicilské obrany, čímž přinutil svého 

soupeře v závěrečné fázi chybovat. Výkonem si vybojoval svoji první remízu ve II. lize 

šachu.150 V roce 2018 se Šachklub Písek „A“ umístil na 4. místě ve II. lize mužů, což patří 

mezi největší úspěchy novodobé historie šachu v Písku. Mezi další talentované 

novodobé šachisty v Písku patří Vlastimil Jansa, Pavel Pták, Jan Miesbauer, 

Martin Klicnar nebo Jan Havlík. Všichni jmenovaní mají každoročně nejlepší bodové 

hodnocení ze všech členů družstva Šachklub Písek „A“. Posledních 20 let se v Písku 

hraje II. nejvyšší celostátní liga šachu a divizní soutěže.151 

3.3.21 Stolní tenis 

První zmínky o stolním tenisu v Písku evidujeme v roce 1950. Hlavním oddílem 

byl při Sokole TJ Jiskra Písek, který začal v Písku pořádat první celostátní turnaje. Hráči 

TJ Jiskra Písek patřili mezi elitu v krajském přeboru. V roce 1972 měl oddíl 57 členů 

a 3 kvalifikované trenéry, kteří se věnovali především mládeži. Závodilo se pod 

hlavičkou TJ Jitex Písek. Dále v Písku evidujeme oddíl VTJ Písek, u kterého 

 
149 Ročenka sokolské župy Jeronýmovy. Písek. 2010. s. 8. 
150 Ročenka sokolské župy Jeronýmovy. Písek. 2015. s. 8. 
151 Písecké postřehy 2018. č. 50, roč. XXVII, s. 14. 
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neregistrujeme žádné výrazné úspěchy. Mládežnická družstva TJ Jitex Písek si v roce 

1975 vybojovaly šestnáct z celkových devatenácti okresních titulů. Převážně všechna 

družstva Jitexu hrála v 80. letech krajský přebor a neregistrujeme žádné výraznější 

úspěchy. Oddíl TJ Jitex Písek měl v roce 1983 dvě žákovská družstva dokonce v Národní 

lize. Jejich trenérem byl Toman Čestmír, který si vysloužil ocenění Nejlepší trenér na 

Písecku za rok 1986. 

Začátkem 90. let oba oddíly výrazně polevily ve své aktivní činnosti a v roce 

1993 přešel vojenský oddíl pod hlavičku Sokola a společně vytvořili VTJ Sokol Písek. 

Prvním předsedou byl Čestmír Toman. Byla zřízena 3 družstva mužů, která nastupovala 

v krajském přeboru. Ve stejné soutěži nastupovala družstva žen, dorostenců a žáků. 

Utkání se odehrávala v hale kulturního domu Portyč a v roce 1995 se v Písku hrála 

divizní soutěž, ve které dospělé družstvo mužů obsadilo 5. místo. V jednotlivcích mezi 

dospělými nejlépe Písek reprezentoval Petr Kaštánek, za dorostence Tomáš Weber.152 

V roce 1998 hrála všechna čtyři dospělá družstva divizní soutěže, ve kterých si vedla 

průměrně. Oddíl téhož roku ve svých řadách registroval 55 členů a své zázemí měl 

v Sokole. Předsedou oddílu byl Ing. Milan Cendelín. 

V následujícím roce si nejlépe vedlo družstvo mužů „C“, které ovládlo okresní 

přebor. Mezi jednotlivci vynikali Jiří a Petr Krahulcovi a mezi mladšími žákyněmi 

Krahulcová Anna.153 Na Mistrovství České republiky ml. dorostenců v roce 2008 se do 

finálových bojů dostal Jakub Fiala, nakonec se umístil na 3. místě. V dalších letech 

prošel oddíl generační obměnou a všechna družstva nastupovala v krajských 

a okresních přeborech.154 V roce 2014 se v oblastním přeboru ČOS umístila na 1. místě 

dvojice mladších žáků – Hach a Polívka. Martin Hach obsadil v soutěži jednotlivců 

2. místo. Cenné prvenství získali také ml. žáci v oblastních přeborech ČOS a dodnes je 

aktivním hráčem TJ Sokol Písek, kde stále podává skvělé výsledky i na republikové 

úrovni. Dnes nastupují všechna „A“ družstva Sokola v soutěžích krajského přeboru 

a nevedou si špatně. Mezi další novodobé závodníky patří Marek Bílý, 

Martin Černohorský, Tobiáš Koza nebo dorostenec Milan Popelka.155 

 
152 Ročenka sokolské župy Jeronýmovy. Písek. 1995. s. 6. 
153 Ročenka sokolské župy Jeronýmovy. Písek. 2003. s. 12. 
154 Písecké postřehy 2008. č. 20, roč. XVII, s. 20. 
155 Ročenka sokolské župy Jeronýmovy. Písek. 2010. s. 15. 
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Obrázek 82. Na fotografii dorostenci TJ Sokol Písek v roce 2015. Kronika města Písek 2015. 

3.3.22 Kuželky 

Kuželkářský oddíl vznikl při Sokole v roce 1945 a vzhledem k nevyhovujícím 

podmínkám měl oddíl své zázemí při TJ Sokol Protivín. Soutěžilo se na krajské úrovni 

a písecké družstvo patřilo mezi elitu. 

Oddíl v roce 1973 registroval 13 členů, jeho činnost byla v Písku opět lehce 

omezena a v roce 1978 hrála všechna družstva na okresní úrovni. Oddíl měl v roce 

1984 aktivních pouze 18 členů a jeho jediná dvě družstva závodila v krajském přeboru 

pod hlavičkou TJ Jitex Písek. V roce 1993 hrál kuželkářský oddíl okresní přebor II. třídy 

už pod záštitou TJ Sokol Písek. Jeho předsedou byl v té době Jan Valenta.156 Všechna 

hlavní družstva hrála od roku 1996 krajský přebor a oddíl měl 26 členů. Ženy hrály 

v roce 2000 III. celostátní ligu, všechna ostatní družstva hrála krajský přebor. 

Předsedou oddílu byl stále Václav Papáček, který v roce 2008 naházel dva zatím 

nepřekonané rekordy písecké kuželkárny.157 Družstvo žen hrálo v té době II. českou 

kuželkářskou ligu. Přeborníkem oddílu byl Rudolf Kolaba. Téhož roku se na turnaji 

v Blatné historicky poprvé umístilo na medailovém místě družstvo mužů ve složení 

Navrátil, Vaňata, Zítek a Salfický. Jednalo se o XXVIII. ročník. V roce 2008 oddíl 

registroval 27 členů.158 

V roce 2003 proběhla první rozsáhlejší rekonstrukce kuželkárny a roku 2010 zde 

byly nainstalovány nové stavěče, čímž se mnohonásobně zlepšily podmínky pro 

 
156 Ročenka sokolské župy Jeronýmovy. Písek. 1993. s. 3. 
157 Ročenka sokolské župy Jeronýmovy. Písek. 2000. s. 5. 
158 Ročenka sokolské župy Jeronýmovy. Písek. 2008. s. 3. 
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trénování i zápasy.159 Přes veškerou modernizaci bylo nuceno dospělé družstvo žen 

opustit II. ligu pro nevyhovující kvality kuželkářské dráhy. Mezi ženami se objevovala 

jména Jitka Korecká, Věra Hájíčková, Dagmar Králová nebo Hana Vlasáková. Díky tomu 

dodnes hrají všechna družstva nanejvýš krajské soutěže a za poslední dobu 

neregistrujeme větší úspěchy kuželkářského oddílu.160 

 
Obrázek 83. Kuželkárna po rekonstrukci v roce 2010. kronika města Písek 2010. 

3.3.23 Oddíl jezdectví 

Za rozvojem tohoto sportu v Písku stál první náčelník nově vzniklého odboru 

jezdectví v roce 1906 JUDr. Otakar Hessler. Cvičení probíhala na jízdárně ve Švantlově 

dvoře a v roce 1931 se jezdectví přesunulo do kryté jízdárny městského hřebčince, kde 

sídlí dodnes. Od roku 1955 nesl oddíl název TJ Spartak Písek, vlastnil 7 koní 

a registroval 47 aktivních členů. První úspěch zaznamenala jednota roku 1957, kdy 

krajské závody ovládl Vladimír Pithard na koni Dan a následující rok se umístil na 

4. místě v celostátních závodech v Pardubicích. Do funkce ředitele hřebčince byl v roce 

1966 zvolen Jaroslav Pixa. 

Od roku 1978 byl oddíl pod záštitou Sokola a dodnes nese název TJ Sokol 

Hřebčinec. Jeho ředitelem byl Ing. Jiří Klor. K první modernizaci došlo v roce 1982, kdy 

bylo rozšířeno staré kolbiště a nově zřízen pískový podklad. Vše probíhalo v rámci oslav 

80 let od založení místního hřebčince. K další významné rekonstrukci došlo v roce 

1993, kdy bylo cvičiště zatravněno, a v roce 2019 došlo k poslední přestavbě. Na 

kolbiště byl opět navezen písek a položena speciální textilie. Novou podobu dostala 

 
159 Písecké postřehy 2008. č. 17, roč. XVII, s. 16. 
160 Písecké postřehy 2018. č. 12, roč. XXVII, s. 19. 
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také tribuna, která byla nově kompletně zastřešena. V témže roce došlo k úplnému 

osamostatnění hřebčince. Do té doby se jednalo o státní podnik. 

V 80. letech byl hlavní ikonou píseckého hřebčince Ing. Josef Šilha, který byl 

také jeho ředitelem v letech 1979–2006. V parkuru společně s ním závodili Jan Zeman, 

Roland Jíleček a František Lomský. Jan Zeman s valachem Demandem a František 

Lomský s plemenným hřebcem Servatorem se pravidelně účastnili mezinárodních 

závodů CSI a CSIO. V následujících dekádách vlastnil oddíl až 17 závodních koní. Jako 

závodníci se zde zapsali bratři Maškové, Jaroslav Vácha s valachem Charlestonem, 

Michal Kučera Ladislav Chmelař a Tomáš Navrátil. Poslední tři jmenovaní závodili 

s hřebcem Bentley Kletečkou. 

Zemský hřebčinec v Písku byl dne 1. 7. 2010 označen jako Národní kulturní 

památka. Novým ředitelem byl v roce 2006 zvolen Ing. Jan Pellar. Na jeho místo 

nastoupil v roce 2012 Ing. Karel Kratochvíle, který je ředitelem zemského hřebčince 

dodnes. V jezdeckých tabulkách se od roku 2013 objevuje jméno Ing. Jakub Říha, který 

se v roce 2019 účastnil mezinárodních závodů GrandPrix v Olomouci, kde se umístil na 

5. místě, což znamenalo nejlepší umístění z českých závodníků. V současné době se 

v písecké stáji nejvíce skloňuje jméno Warness. Jedná se o hřebce s registračním číslem 

1942, který je původem z Holandska a nyní je připravován na následující letní 

olympijské hry v Tokiu. Jeho žokejem je Kamil Papoušek ze Srnína. V Olomouci na něm 

závodil také Ing. Jakub Říha a v roce 2016 se na MS mladých koní v Lanackenu v Belgii 

společně umístili na 9. místě z celkových 400 účastníků.161 

 
Obrázek 84. Na fotografii vlevo pohled na zemský hřebčinec z ptačí perspektivy v roce 2018, vpravo 
nadějný hřebec Warness v roce 2019. Soukromý archiv Ing. Karla Kratochvíleho. 

 
161 Z pamětí Ing. Karla Kratochvíleho. 
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4 Závěr 
Práce se zabývá historií tělesné výchovy a sportu v Písku. Volně navazuje na 

literární monografii 100 let tělesné výchovy v okrese Písek od Otakara Peroutky a při 

jejím zpracování jsem se snažil pokračovat v autorově myšlence. Literárních zdrojů 

neexistuje mnoho a musel jsem se soustředit především na novinová periodika. 

Nejčastěji jsem kombinoval informace získané z městských kronik, novinových článků 

a rozhovorů s pamětníky.  

Historie vzniku většiny jednotlivých sportovních odvětví je datována do 

poloviny dvacátého století. Důsledkem první světové války byla jejich činnost značně 

omezena. Tělovýchovné jednoty Sokol, Jitex, Spartak, Jiskra, Dukla aj. byly následně 

ovlivněny také druhou světovou válkou a po této strašné události postupně docházelo 

k rozvoji sportu v Písku i na profesionální úrovni. Tomu značně dopomohla finanční 

podpora ze strany textilního výrobního družstva Jitex, které bylo ve své době hlavním 

sponzorem většiny sportovních oddílů. Nejvýraznější stopu v píseckém sportu beze 

sporu zanechaly tělovýchovné jednoty Dukla, Spartak, Jitex a Sokol, které svoji úlohu 

při výchově mladých sportovců plní dodnes. Při Sokole v současné době působí většina 

píseckých sportovních oddílů. Patří mezi ně například oddíl volejbalu, házené, 

basketbalu, atletiky a další. Kromě Sokola zanikla většina tělovýchovných jednot 

počátkem devadesátých let dvacátého století a jejich oddíly se buď osamostatnily, 

nebo přešly pod záštitu Sokola.  

Další ránu přinesly občanům Písku ničivé povodně v roce 2002, které zanechaly 

stopy také v píseckém sportu. Kvůli této katastrofě byla následně většina sportovních 

organizací nucena modernizovat svá sportovní zázemí a areály, které byly povodněmi 

do značné míry zasaženy. Některé sportovní areály byly velkou vodou doslova 

zdevastovány a dnes na místě původních staveb stojí například hotel Otava Arena 

u fotbalového hřiště nebo moderní víceúčelové Sportcentrum Písek na místě 

tenisových kurtů. 

Cílem práce bylo co nejpodrobněji zpracovat dostupné množství informací 

týkajících se historie tělesné výchovy a sportu v Písku od roku 1968 až do současnosti. 

Tím jsem navázal na zmíněnou monografii od Otakara Peroutky 100 let tělesné 

výchovy v okrese Písek a pokračoval v jeho myšlence.  
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Použité zkratky 
ATP – Association tennis profesional 
BK – Basketbal klub 
ČAFK – Český atletický fotbalový klub 
ČASK – Český amatérský sportovní klub 
ČFL – Česká fotbalová liga 
ČMFL – Českomoravská fotbalová liga 
ČŠS – Český šermířský svaz 
ČOS – Česká obec sokolská 
ČR – Česká republika 
ČSSH – Československé sportovní hry 
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DDM – Dům dětí a mládeže 
DDŠ – Dětský domov se školou 
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FC – Football club 
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HOP – Horolezecký oddíl Písek 
Ing. – Inženýrský titul 
KSČ – Komunistická strana Československá 
MČR – Mistrovství České republiky 
ME – Mistrovství Evropy 
Mgr. – Magisterský titul 
MS – Mistrovství světa 
NBA – National Basketball Association 
PKPÍ – Plavecký klub Písek 
SOU – Střední odborné učiliště 
SK – Sportovní klub 
SKP – Sportovní klub policie 
PKPÍ – Plavecký klub Písek 
SK – Sportovní klub 
SSSR- – Svaz sovětských socialistických republik 
TC – Trampské centrum 
TJ – Tělovýchovná jednota 
TK – Tenisový klub 
US open – United States Open 
ÚV ČSTV – Ústřední výbor Československého svazu tělesné výchovy 
VTJ – Vojenská tělovýchovná jednota 
WKF – World karate federation 
WHIL – Woman Handball International League 
ZK – Závodní kovoslužby 
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ZSJ – Písek Závodní sportovní jednota  
ZŠ – Základní škola 
ZTV – Zdravotní tělesná výchova 
ZTV – Základní tělesná výchova 
ZRTV – Základní a rekreační tělesná výchova 


